




3 اقتصادی

دبیر شورایعالی مناطق آزاد کشور اعلام کرد

 ترسیم نقشه راه مناطق آزاد برای بهره گیری 
حداکثری کشور 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد کشور، از ترسیم نقشه راه کلان برای بهره گیری 
حداکثری کشور از مکانیسم این مناطق خبر داد و افزود: برنامه های اجرایی در 
چارچوب راهبردهای کلان، از سوی سازمان های مناطق آزاد در حال طراحی است 

که در سالهای پیش رو به اجرا گذاشته خواهد شد. 
»مرتضی بانک« بر جلب و جذب سرمایه گذاری و توسعه صادرات در مناطق آزاد 
و اهتمام ویژه به این مهم در دولت دوازدهم و الزامات اصلی مناطق آزاد کشور برای 

تحقق این اهداف تاکید کرد.
مشاور رئیس جمهوری، برخورداری از دید آرمانی مشترک درباره نقش و جایگاه 
مناطق آزاد در نظام توسعه ملی نزد سیاستگذاران، قرار گرفتن این مناطق در برنامه 
 ـاجتماعی و راهبردهای آن، هماهنگی و همکاری  ریزی های کلان توسعه اقتصادی 
کلیه دستگاه های ملی کشورها در فراهم آوردن مدیریت یکپارچه، ثبات محیط کلان 
سیاسی و اقتصادی، مقررات و مشوق های انگیزشی و ایجاد زیرساخت های فیزیکی 
مناسب و مدیریت حرفه ای و روز آمد را از جمله الزامات اصلی برای تحقق اهداف 

مناطق آزاد کشور برشمرد.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به انتظارات مناطق آزاد نسبت به سایر 
دستگاه های اجرایی کشور اشاره کرد و گفت: ایجاد فهم مشترک از مناطق آزاد و 
کارکردهای آن در سطح ملی، ایجاد باور ملی درباره نقش آفرینی مناطق آزاد در نظام 
توسعه ملی، رفع چالش ها و ابهامات حقوقی و قانونی، تقویت مدیریت یکپارچه و واحد 
در این مناطق و اجرای کامل بند الف ماده 65 قانون احکام دائمی برنامه های توسعه، 
تسهیل فرآیندها شکل گیری بازارهای مالی بروزن مرزی و بین المللی از طریق شورای 
پول و اعتبار، حمایت های قانونی از گسترش و تسهیل تولید و صادرات سرزمین اصلی 
به مناطق و جلب مشارکت دولت به ویژه وزارتخانه های راه و شهرسازی و نیرو برای 
کمک به تکمیل و توسعه زیرساخت های مناطق آزاد از جمله انتظاراتی است که 

مناطق آزاد کشور برای تحقق اهداف خود از دستگاه ها و سازمان ها دارند.
مشاور رییس جمهوری، همکاری دستگاهها و نهادهای اجرایی برای تحقق اهداف در 
مناطق آزاد کشور را ضروری دانست و از نمایندگان مجلس شورای اسلامی خواست 
که مجموعه سازمان های مناطق آزاد کشور را در تحقق اهداف تعریف شده یاری 

کنند.
بانک در گفت وگو با ایرنا نیز، سرعت بخشیدن به تکمیل زیرساخت ها، توجه به 
طرح های زیربنایی عمرانی با هدف جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی، فراهم 
ساختن شرایط مناسب برای اشتغال و صادرات را هدفگذاری مناطق آزاد تجاری - 
صنعتی در دوره جدید عنوان کرد.  به اعتقاد مشاور رئیس جمهوری، مناطق آزاد 
کشور از ظرفیت های بالایی برای فعالیت های توسعه ای، اقتصادی، سرمایه گذاری 
و صادرات برخوردارند که بر اساس برنامه چهار ساله و سیاست های کلان کشور، 

استفاده از این ظرفیت مورد توجه قرار خواهد گرفت. 
ایران دارای هفت منطقه آزاد تجاری - صنعتی شامل کیش، قشم، چابهار، ارس، 
انزلی، اروند و ماکو ونیز 64 منطقه ویژه اقتصادی است.  دبیرخانه شورایعالی مناطق 
آزاد وظیفه نظارت بر امور مناطق مختلف به عنوان ساختار ستادی و پیگیری اجرای 

مصوبه های شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی را برعهده دارد. 

معاون وزیر نفت: 

مشکل بانکی صادرات نفت به روسیه رفع شد 
معاون وزیر نفت اعلام کرد: مشکلات بانکی مربوط به صادرات نفت به روسیه حل 

شده است و می توان اعتبار اسنادی )ال.سی( باز کرد. 
»علی کاردر« در گفت وگو با ایرنا افزود: صادرات نفت به روسیه در آینده نزدیک 

آغاز می شود.
کاردر درباره شیوه دریافت پول صادرات نفت به روسیه افزود: قرار است 50 درصد 
ارزش صادرات به شکل یورو و بقیه نیز بر اساس توافق دولت های 2 کشور در قالب 

کالا و تجهیزات دریافت شود.
معاون وزیر نفت درباره زمان اجرای این طرح نیز گفت: بزودی این طرح پس از آماده 

سازی مقدمات کار، آغاز می شود.
به گزارش ایرنا، خبرگزاری روسی »ایتارتاس« مردادماه امسال به نقل از »آلکساندر 
نوواک« وزیر انرژی روسیه، نوشت: واردات نفت از ایران در برابر کالا از طریق شرکت 

دولتی »پروم سریو ایمپورت« روسیه در آینده نزدیک آغاز می شود.
به گفته وی، باید آخرین جزییات معامله )میان ایران و روسیه( به توافق 2 طرف 

برسد.
نوواک پیش از این نیز اعلام کرده بود 2طرف برای عرضه روزانه 100 هزار بشکه 
نفت ایران به روسیه به زودی به توافق دست می یابند که ممکن است در قالب عرضه 

فیزیکی یا سوآپ )معاوضه( انجام شود.
»بیژن زنگنه« وزیر نفت جمهوری اسلامی ایران، نیز چندی پیش در این زمینه 
گفت: قرار است بخشی از پول به صورت نقد و بخشی به صورت کالا دریافت شود اما 
هنوز درباره نوع کالایی که قرار است دریافت کنیم توافق نکرده ایم، زیرا هنوز هیچ 

نفتی به روسیه صادر نشده است.
ایران در زمان تحریم، مذاکراتی را با روسیه برای صادرات نفت به این کشور داشت. 
بر اساس توافق اولیه قرار بود روزانه 500 هزار بشکه نفت به روسیه صادر شود اما پس 
از اجرای قرارداد هسته ای برجام )برنامه جامع اقدام مشترک( برای صادرات روزانه 

100 هزار بشکه نفت توافق شد.
بزودی قرار است »ولادیمیر پوتین« رییس جمهوری روسیه، به تهران سفر کند. 

گفته می شود در این سفر، همکاری 2 کشور در بخش انرژی نیز بررسی می شود.

رییس هیات مدیره سایپا اعلام کرد 

طراحی و تولید مشترک خودرو با شرکت های 
معتبر خارجی 

رییس هیات مدیره شرکت سایپا گفت که برنامه این شرکت طراحی و تولید 
مشترک خودرو به صورت 50 درصد محصولات داخلی و 50 درصد با برندهای 

خارجی و کاهش تدریجی و در نهایت توقف تولید پراید است. 
محمدعلی سیدابریشمی روز شنبه در جریان بازدید محمدعلی نجفی استاندار البرز 
از شرکت صنعتی ایران کاوه سایپا در شهرستان ساوجبلاغ، اظهار داشت: با واگذاری 
50 هکتار از زمینی که در شمال شرکت ایران کاوه سایپا واقع است، ظرف 15 روز 

آینده قرارداد با طرف خارجی منعقد خواهد شد. 
رییس هیات مدیره شرکت سایپا همچنین گفت که این مجموعه در 2 سال آینده 

برای 3 هزار نفر به صورت مستقیم ایجاد اشتغال خواهد کرد. 
23 نوع سواری در سایپا تولید می شود. شرکت سیتروئن نیز که به تازگی برای 
سرمایه گذاری مشارکت خود را آغاز کرده است، در آینده نزدیک برای 400 هزار نفر 

فرصت شغلی ایجاد خواهد کرد. 
توسعه محصولات از جمله برنامه های خط تولید سایپا به شمار می رود. طراحی 
تلفیقی سبک تولید خودروی ایرانی و خارجی برای رقابت پذیری با بازارهای جهانی از 

برنامه های محوری این مجتمع صنعتی به شمار می رود. 
عزیز اکبریان رئیس کمیسیون صنایع مجلس نیز در نشست ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید استان البرز که در حاشیه این دیدار در ساوجبلاغ برگزار شد، بر لزوم 
فعال شدن هر چه بیشتر تصمیمات ستاد تسهیل به دبیری سازمان صنعت،معدن 

و تجارت تاکید کرد. 
وی گفت: همه مسئولین باید فکری به حال اشتغال کنند چرا که طبق گفته مرکز 
آمار و کارشناسان کشور ما تا 9 سال آینده 15 میلیون جوان بیکار در کشور خواهد 

داشت که حتی اگر سالی یک میلیون شغل نیز ایجاد شود، باز کم است. 
اکبریان گفت: شرکت های خودروساز باید به سمت مشارکت با خودروسازان 
خارجی بروند زیرا حتی اگر تحریمی هم صورت گیرد سرمایه گذار نمی تواند سرمایه 

خود را رها کند و برود. 
وی همچنین اظهارداشت: اگر بتوانیم از خام فروشی دست برداریم کشورهای دیگر 

منطقه نمی توانند با ما رقابت کنند و آمریکا هم نمی تواند ما را تحریم کند. 

سناریو بهبود اقتصاد ایران که از بهار پارسال نگارش آن 
آغاز شد، اکنون به یک سریال دنباله دار تبدیل شده که می 
توان ردپای آن را در کاهش چک های برگشتی، افزایش 
تسهیلات دهی به بنگاهها و افزایش تراکنش های بانکی در 

نیمه نخست امسال مشاهده کرد. 
سال  در  ایران  اقتصادی  رشد  هرچند  ایرنا،  گزارش  به 
های 91 و 92 به دلیل تشدید تحریم ها و سیاست های 
نامناسب اقتصادی به رکود تورمی عمیق فرو رفت و رشد 
منفی را به ثبت رساند، اما در سال 93 توانست اندکی از 
این رشد منفی فاصله بگیرد و رشد مثبت 3.2 درصدی را 

پشت سر بگذارد.
با این همه، این رشد اقتصادی در سال 94 تداوم نیافت 
که دلیل عمده آن در سقوط شدید قیمت نفت در بازارهای 
جهانی در کنار باقی ماندن تحریم ها در اقتصاد ایران بود؛ 
تنگنای دولت در تامین مالی بودجه در این سال سبب 
شد نتواند رشد اقتصادی سال قبل را حفظ کند و بار دیگر 
رشد منفی )1.6-( ولی بدون تورم بالا در اقتصاد ایران به 

ثبت رسید.
سال 95 به دنبال لغو تحریم های ایران که در دی ماه 94 
ثبت شد، بخش های مختلف اقتصاد ایران از رکود بیرون 
آمدند که نتیجه آن ثبت رشد اقتصادی 12.5 درصدی در 

این سال بود.
هرچند هنوز بانک مرکزی رقم قطعی رشد اقتصادی بهار 
امسال را اعلام نکرده اما مرکز آمار ایران رشد اقتصادی 
سه ماه نخست سال 1396 نسبت به مدت مشابه سال با 
احتساب نفت 7 درصد برآورد می کند که البته در مقایسه 
با پارسال، سهم نفت از رشد اقتصادی ایران بسیار کاهش 

یافته است.
نکته دیگر اینکه اقتصاد ایران در فصل بهار متاثر از فضای 
انتخابات ریاست جمهوری و در فصل تابستان تحت تاثیر 
فرآیندهای مربوط به تشکیل دولت جدید بوده و نمی توان 
انتظار داشت که رشد قابل توجه و بالایی را بدون احتساب 

نفت را پشت سر گذاشته باشد.
با این حال مروری به برخی شاخص های کلان اقتصادی 
در نیمه نخست امسال از تداوم این رشد در سال جاری خبر 

می دهد که نمونه هایی از آن مرور می شود.
** افزایش ۱۶درصدی اعطای تسهیلات و رونق 

تولید در بنگاه ها 
پرداخت تسهیلات به بنگاه های اقتصادی با هدف تامین 
سرمایه در گردش، خروج از رکود و ایجاد اشتغال از سال 
گذشته در دستور کار شبکه بانکی کشور قرار گرفت و 

امسال نیز این مسیر تداوم یافت.
نگاهی به میزان تسهیلات پرداختی بانک ها طی 6 ماه 
سال 1396 به بخش های اقتصادی نشان می دهد که در 
این مدت مبلغ پرداختی به 2704.2 هزار میلیارد ریال 

رسیده که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل 375.3 هزار 
میلیارد ریال معادل 16.1 درصد افزایش دارد.

در این مدت سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در 
گردش در تمام بخش های اقتصادی طی 6 ماه سال جاری 
مبلغ 1424.6 هزار میلیارد ریال معادل 63.8 درصد کل 
تسهیلان پرداختی بوده است که در مقایسه با دوره مشابه 
سال قبل 196.9 هزار میلیارد ریال معادل 12.9 درصد 

افزایش داشته است.
از این میان سهم تسهیلات پرداختی بابت تامین سرمایه 
در گردش بخش صنعت و معدن در 6 ماه نخست امسال 
معادل 691.7 هزار میلیارد ریال بوده است یعنی اینکه 
40.1 درصد از منابع تخصیص یافته بانکها صرف تامین 
سرمایه در گردش بخش های مختلف اقتصادی شده است.
همچنین از 825.6 هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداختی 
در بخش صنعت و معدن معادل 83.8 درصد آن )مبلغ 
691.7 هزار میلیارد ریال( برای تامین سرمایه در گردش 
پرداخت شده که بیانگر توجه و اولویت دهی به تامین منابع 

برای این بخش توسط بانک ها در سال جاری است.
** کاهش چک های برگشتی آینه ای از وضعیت 

کسب و کارهای خرد 
آخرین آمارها از وضعت چک های برگشتی در مرداد ماه 
که به دلیل فقدان یا کسری موجودی برگشت داده می 

شود، نشان می دهد سهم ارزشی چک های برگشتی در 
این ماه نسبت به ماه قبل از 22.8 درصد به 22 درصد و 
سهم تعدادی آن از 16.3 درصد به 15.8 درصد کاهش 

یافته است.
در این ماه بیش از 9.8 میلیون فقره چک عادی به ارزش 
628.1 هزار میلیارد ریال مبادله شد که از این میزان، بالغ 
بر 1.5 میلیون فقره چک به ارزش 138.4 هزار میلیارد 

ریال برگشت داده شده است.
چک از ابزارهای مهم نظام پرداخت به شمار می رود که 
همواره نقش قابل توجهی در تسویه مبادلات خرد و کلان 
جامعه دارد و از این رو می تواند از آینه ای از شرایط حاکم 

بر فضای کسب و کار باشد.
البته بانک مرکزی برای اعتبارسنجی صحیح مشتریان 
نظام بانکی برای دسترسی به این ابزار، بتازگی سامانه صیاد 
را راه اندازی کرده است تا ضمن افزایش ضریب امنیتی آن 
به عنوان اوراق بهادار، ساز و کار اعتبارسنجی مشتریان را 
نیز متمرکز کند تا تنها کسانی که استحقاق برخورداری از 

این ابزار را دارند، از آن بهره مند شوند.
بنابراین کاهش میزان چک های برگشتی در مرداد ماه 
گذشته چه به لحاظ تعداد و چه به لحاظ ارزش، بیانگر 
توانمند شدن صاحبان مشاغل و دارندگان دسته چک در 
تامین مالی خود هستند که مهر تاییدی بر بهبود فضای 

کسب و کار در ایران است.
** رشد قابل تامل تراکنش های بانکی و بهبود 

بازار مصرف
اپیزود سوم بهبود شرایط اقتصادی ایران در نیمه نخست 
امسال را می توان در آمار مربوط به تراکنش های بانکی 
که شرکت شبکه الکترونیکی پرداخت کارت )شاپرک( آن 
را منتشر کرده، جست و جو کرد که بخش به دلیل مرتبط 
بودن با عامه مردم، رونق اقتصاد را در بخش اقتصاد خرد و 

زندگی روزمره نشان می دهد.
تداوم  به دلیل  اخیر  اعتقاد کارشناسان، در دو دهه  به 
الکترونیکی،  پرداخت  تجهیزات  و  سامانه ها  توسعه 
تراکنش های پردازش شده از طریق این ابزارها و سامانه ها 
رشد متناسبی داشته و ابزارهای پرداخت الکترونیکی به 
 مرور زمان جایگزین ابزارهای پرداخت سنتی نظیر اسکناس 

و مسکوک و انواع چک شده است.
این آمار گویای آن است که نسبت ارزش تراکنش های 
شاپرک به نقدینگی کشور در پایان شهریور ماه به 10.41 
درصد بوده که با توجه به اینکه نسبت اسکناس و مسکوک 
در دست اشخاص به نقدینگی 2.56 درصد برآورد می شود، 
سهم ارزش پرداخت الکترونیک شاپرک به تولید ناخالص 

داخلی 129.20 درصد اعلام شده است.
در شهریور ماه در مجموع نزدیک به 1.5 میلیارد تراکنش 
در شبکه الکترونیک پرداخت کارت ثبت شد که ارزش آن 
حدود 154 هزار میلیارد تومان )1538 هزار میلیارد ریال( 

بوده و نسبت به مرداد ماه رشد یافته است.
های  پرداخت  سهم  غیرنقدی،  پرداخت  حجم  این  از 
اینترنتی 2.80 درصد، سهم پرداخت با تلفن همراه 9.31 
درصد و سهم دستگاه های کارتخوان 87.9 درصد بوده 

است.
از مجموع تراکنش های ثبت شده در شاپرک 96.45 
درصد بابت خرید کالا و بقیه برای پرداخت قبض و خرید 

شارژ تلفن همراه بوده است.
آمار شاپرک نشان می دهد پرداخت ها در این شبکه در 
شهریور ماه امسال نسبت به مرداد 1.21 درصد از نظر 
تعداد و 1.44 درصد از نظر ارزش ریالی رشد داشته است. 
همچنین مروری بر سیر تراکنش های کارت های بانکی در 
شهریور امسال در مقایسه با شهریور ماه پارسال بیانگر آن 
است که این تراکنش ها از نظر تعداد 35.08 درصد و از نظر 

ارزش ریالی 26.97 درصد رشد داشته اند.
هرچند بخشی از رشد ریالی این تراکنش ها ناشی از اثر 
تورم بر قیمت تمام شده کالاهاست اما اگر میانگین تورم را 
در یک سال منتهی به پایان شهریور حدود 10 درصد در 
نظر بگیریم، نزدیک 17 درصد از رشد ریالی باقیمانده از 
ارزش تراکنش ها به بهبود اوضاع مالی و افزایش توان خرید 

مردم باز می گردد.

بهبود اقتصاد ایران در سه اپیزود 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه میزان داخلی سازی در خودروهای 
چینی در سال 97 باید به 40 درصد برسد، گفت: اگر خودروسازان این موضوع را 

رعایت نکنند، مشمول پرداخت تعرفه کامل خواهند شد. 
محسن صالحی نیا از سیاست جدید وزارت صنعت برای خودروسازان چینی در 
افزایش سطح داخلی سازی و فروش خودروها در سال آینده خبر داد و گفت: تعدادی 
از واحدهای تولیدی در صنعت خودرو با خودروسازان چینی، در تیراژهای نسبتا 
پایین، همکاری می کنند که البته سرمایه گذاری مشترکی نیز در برخی از واحدها 
صورت گرفته که به نسبت 51 و 49، کار با مشارکت طرف ایرانی در حال انجام است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در عین حال، وزارت صنعت اهدافی را 
در رابطه با توسعه پلت فرم و ساخت داخل با درصد بالا برای خودروسازان چینی، در 
نظر گرفته که هنوز برآورده نشده است. این در حالی است که یکی از خودروسازان 
داخلی، اکنون برنامه ریزی کرده اند که برای سال آینده، تولید خود را از سقف 45 تا 

50 هزار دستگاه فعلی، به بالای 80 هزار دستگاه برساند.
وی با بیان اینکه وزارت صنعت، مجموعه سیاست هایی را برای این خودروسازان 
طراحی کرده است، تصریح کرد: قرار بر این است که با توسعه تولید تا سقف 80 هزار 
دستگاه، خطوط بدنه و رنگ در مجموعه شرکت ایرانی، راه اندازی شود و کار استفاده 
از قطعه سازان داخلی، رونق گیرد؛ ولیکن وزارت صنعت آنها را مکلف کرده تا در سال 

جاری، 30 درصد داخلی سازی قطعات را دنبال کنند و در سال آینده هم، این رقم را 
به 40 درصد ساخت داخل برسانند.

اگر  و  کرد  خواهد  ورود  صنعت  وزارت  زمینه  این  در  داد:  ادامه  صالحی نیا 
خودروسازان چینی، میزان داخلی سازی قطعات را به 40 درصد نرسانند، مشمول 
پرداخت تعرفه خودروی کامل خواهند شد. این در شرایطی است که اکنون، تعرفه 
واردات خودروهای چینی، در صورت ساخت داخلی قطعات با کمتر از 20 درصد، 
معادل خودروی کامل است، اما اگر داخلی سازی تا 30 درصد انجام شود، مشمول 
دریافت مزیت 5 درصدی می شوند؛ اما اگر در سال آینده، میزان داخلی سازی تا 30 

درصد باشد، خودروساز باید تعرفه کامل خودرو را بپردازد.
معاون وزیر صنعت خاطرنشان کرد: اگر خودروساز چینی، داخلی سازی را بالای 
30 درصد و تا 40 درصد انجام دهد، مشمول دریافت یک مزیت اندک در تعرفه 
واردات خواهد شد و اگر به بالای 40 درصد داخلی سازی برسد، مزیت بیشتری 
را دریافت خواهد کرد. بر این اساس تصور ما بر این است که اگر این قاعده را 
بگذاریم؛ با توجه به اینکه خودروسازان چینی قصد دارند تیراژ را بالا برند؛ بنابراین 
باید داخلی سازی را افزایش دهند، به خصوص اینکه اگر قصد فعالیت در بازار ایران را 
داشته باشند، باید بر روی این موضوع کار کنند؛ در غیر این صورت متضرر خواهند 

شد.

صالحی نیا ادامه داد: در حال حاضر تقریبا تولید خودرو با این شکل را اگر در 
مجموع، 110 هزار دستگاه هم در نظر بگیریم، در مقابل یک میلیون و 500 هزار 
خودروی داخلی، سهم هفت درصدی خواهد داشت؛ ضمن اینکه خودروهایی که 
نتوانند به لحاظ تیراژ و ظرفیت تولیدی، به اهدافی که وزارت صنعت در برنامه 
دارد، برسند یا باید روند کاری خود را اصلاح کرده یا اینکه با مکانیزم تعرفه ای که از 
سال آینده اجرایی خواهد شد، این خودروسازان در نظام قیمت تمام شده خود دچار 
اختلال شده و عرضه محصول با قیمت بالاتر سبب می شود که آنها نتوانند در بازار 

رقابت کنند.

معاون وزیر صنعت با مهر مطرح کرد

خط و نشان وزارت صنعت برای خودروسازان چینی

یکشنبه -هفتم آبان ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4412

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رای شماره 139660330002020946 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002004833 آقای احمد عباس دخت 
فرزند حسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 67/52 مترمربع پلاک 
شماره 6/49 فرعی از 2277- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از باقر دهقانی 

علی آبادی فرزند اکبر دهقانی علی آبادی .)م الف 5742(
2- رای شماره 139660330002020955 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002004834 آقای امیرعلی جعفری 
نیرآبادی فرزند علی اکبر متولد 1352/6/1 در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
ششدانگ 67/52 مترمربع پلاک شماره 6/49 فرعی از 2277- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از باقر دهقانی علی آبادی فرزند اکبر دهقانی علی آبادی .)م الف 5742(
3- رای شماره 139660330002019733 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002014834 آقای علی اکبر وفائی 
فرزند عباس در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 120مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2497- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از آقای سید خلیل ساداتی 

میری .)م الف 5767(
4- رای شماره 139660330002019734 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002000793 آقای سید خلیل 
ساداتی امیری فرزند سیدباقر در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 
120مترمربع پلاک شماره فرعی از 2497- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از آقای سید 

خلیل ساداتی میری .)م الف 5767(
5- رای شماره 139660330002014828 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430002000189 آقای اسماعیل زارعی 
فرزند یوسف علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 150 مترمربع پلاک شماره 176 
فرعی از 1953 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی  مع الواسطه از حسین سعادتی .)م الف 

)5797
6- رای شماره 139660330002022022 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002000500 آقای سعید کاظمی 
فرزند بهرامعلی متولد 1363/6/1در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک 
شماره 2 فرعی از 2302 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عطا اله آزاد .)م 

الف 5802(
7- رای شماره 139660330002022021 مربوط به پرونده کلاسه 1394114430002000570 آقای حسین سلیم 

فرزند محمدرضا متولد 1342/8/1 در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 127/36 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2376 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از خانم صغرا 

گله دار و تعاونی مسکن پرسنل ژاندارمری قم .)م الف 5797(
اکبر  علی  آقای  کلاسه 1392114430002000797  پرونده  به  مربوط  شماره 139660330002022202  رای   -8
شاهمیرزالو فرزند یوسفعلی متولد 1348/1/1 در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 126 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1966 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

احمد صفری .)م الف 5820(
9- رای شماره 139660330002020905 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002000603 آقای حبیب اله فلاح 
حسین آبادی فرزند محمود متولد 1356/06/20 در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 80 
مترمربع پلاک شماره 401 فرعی از 1956 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از محرمعلی ارنگ .)م الف 5814(
10- رای شماره 139660330002022018 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002012966 آقای خلیل فرمانی 
قشلاقی فرزند بایرام متولد 1347/5/14 در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 81/40 
مترمربع پلاک شماره 23 فرعی از 1947 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

سیدرضا و سیدمهدی و سید محمد شمس الدینی وراث سید حسین شمس الدینی .)م الف 5807(
11- رای شماره 139660330002022132 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002001677 آقای سید عزیز 
حسینی افرا فرزند سید رضا متولد 1347/3/14 در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
120 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2185 و 2186 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از 

ابوالفضل منصوری .)م الف 5817(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱39۶/08/07 تاریخ انتشار دوم: ۱39۶/08/22
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001010770 شماره  رای   -1
1395114430001001720 آقای محمد سبحانی نیا فرزند نعمت اله در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 154/85 مترمربع پلاک شماره 11149 اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 5772(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001012535 شماره  رای   -2
1391114430001008216 آقای سید ضیاء الدین تنکابنی فرزند سید مرتضی 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 87/50 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 
10659 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از محمد اشراقی احدی از وراث شهاب اشراقی.)م الف 5782(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001012003 شماره  رای   -3
1395114430001001155 خانم بتول مرتضوی فرزند سید محمدحسن در 
ششدانگ قسمتی از یکباب ساختمان به مساحت 282/95 مترمربع پلاک باقیمانده 

686 و 685 فرعی از 10600 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم خریداری طی اسناد مالکیت از پلاک باقیمانده 686 و 685 /10600 اصلی و 
مبایعه نامه عادی از قسمتی از پلاک های مذکور خریداری مع الواسطه از خانم 

طاهره غفاری .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001012586 شماره  رای   -4
1396114430001000661 خانم معصومه بختیار زاده فرزند علی جان در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 154/34 مترمربع 
پلاک شماره 10455 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 5822(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001012585 شماره  رای   -5
1396114430001000660 آقای علی اکبر سعادتی فرزند حبیب اله در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 154/34 مترمربع پلاک 
شماره 10455 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 5822(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001011888 شماره  رای   -6

1394114430001001444 خانم طاهره بهانسته فرزند علی در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 99/29 مترمربع پلاک شماره 10542/5/110 اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از اسماعیل 

خباز نو .)م الف 5812(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱39۶/08/07 تاریخ انتشار دوم: ۱39۶/08/22
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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شکست استقلال در دربی تهران آنقدر ناراحت کننده است که نیاز باشد بازیکنان این 
تیم هرچه زودتر از نظر روحی برگردند اما به نظر سرمربی آلمانی آبی ها روش خود را 

برای بازگرداندن تیمش دارد.
شاید بازگشت روحیه به اردوی استقلال بعد از شکست برابر پرسپولیس در نگاه اول 
کار سختی است اما بد نیست بدانید وینفرد شفر با تجربه 35 سال مربیگری بارها در این 
شرایط قرار گرفته است و طبیعتا او راه نجات تیمش از این شرایط را به خوبی می داند.

اما شفر چطور می خواهد از نابودی مطلق به تیمش چهره یک تیم مدعی را بدهد؟ 
برای پاسخ این سوال شاید باید برگردیم به سال 1993 ، سالی که در آن تیم فوتبال 
کالسروهه در جام باشگاه های اروپا )لیگ قهرمانان فعلی( با والنسیا، بهترین تیم وقت 
اسپانیا بازی داشت و طبیعتا در آن زمان کسی شانسی برای تیم وینفرد شفر قائل نبود.

در بازی رفت که بازی در ورزشگاه مستایا برگزار می شد مطابق پیش بینی ها والنسیا 
بازی را کاملا برتر دنبال کرد و موفق شد در نهایت با نتیجه 3 بر یک کالسروهه را 

شکست بدهد.
بعد از این بازی شفر در کنفرانس مطبوعاتی حاضر شد و با اطمینان از پیروزی تیمش 
در بازی برگشت صحبت کرد؛ اتفاقی که باعث شد رسانه اسپانیا او را »دیوانه« خطاب 
کنند چرا که در آن زمان والنسیا قدرت اول فوتبال اسپانیا بود و شکست این تیم برای 

تیم درجه 2 کالسروهه کاری در حد محال به نظر می رسید.
کالسروهه بعد از شکست در بازی رفت یک هفته زمان داشتند تا خود را آماده بازی 
برگشت کنند، در طول تمریناتی که این تیم انجام می داد،  کسی امیدی نداشت این 
تیم بتواند بازی را برگرداند و حتی رسانه های آلمانی هم اخبار ناامیدی کننده ای از 

کالسروهه به بیرون مخابره می کردند.
شفر یکی دو روز بعد از این شکست جلسه آنالیزی در مورد بازی رفت با بازیکنانش 
برگزار کرد که در آن اتفاقی افتاد که روحیه بازیکنان کالسروهه را از این رو به آن رو کرد. 
زمانی که شفر می خواست والنسیا را برای بازیکنان تیمش آنالیز کند آنها آرام نشسته 
بودند و صحبت های سرمربی آلمانی این تیم را گوش می کردند تا اینکه اولیور کان که 
در آن زمان فقط 24 سال سن داشت روی میز کوبید و به بازیکنان تیمش گفت: واقعا 

والنسیا تیمی است که ما نتوانیم آنها را شکست بدهیم؟
بعد از صحبت های کان که در آن زمان تازه مورد توجه رسانه های آلمانی قرار گرفته 

بود، بازیکنان هم روی میز کوبیدند و گفتند: می رویم و والنسیا را شکست می دهیم.
بعد از صحبت های کان و اتفاقی که در جلسه آنالیز افتاد، تمرینات کالسروهه  زیر و 
رو شد و بازیکنان این تیم  با انگیزه زیاد در تمرین شرکت کردند تا هرطور شده یک 

نتیجه تاریخی برای کالسروهه  رقم بزنند.

روز بازی با والنسیا زمانی که بازیکنان داشتند از تونل پلاستیکی وارد زمین می شدند، 
بازیکنان کالسروهه با مشت به دیواره های تونل می کوبیدند تا بازیکنان حریف متوجه 
شوند با چه تیم با انگیزه ای طرف هستند. بازی شروع شد و کالسروهه در حالی که 
برای صعود به دور بعد به یک پیروزی 2 بر صفر احتیاج داشت، با 7 گل پیروز شد تا 

شفر شاید برای اولین بار از آغاز مربیگری اش در صدر اخبار فوتبال دنیا قرار بگیرد.
اما راز موفقیت شفر در این بازی چه بود؟ شفر در طول هفته تلاش کرد 11 جنگجو 
برای بازگشت بزرگ تربیت کند و در این راه کان هم به او بسیار کمک کند، همان کاری 

که او دارد تلاش می کند با استقلال هم انجام بدهد.
شفر مربی است که به خوبی می تواند تیمش را از نظر روحی و روانی بالا بیاورد، او در 
کنار خط بسیار پرانرژی است اما به بازیکنانی نیاز دارد که به اندازه سرمربی تیم شان 
پرحرارت باشند و البته هوادارانی که پای تیم تا روز موفقیت این تیم بایستند. طبیعی 
است که استقلال در راه بازگشت به لیگ برتر بازیکنانی نمی خواهد که سر هم غر بزنند، 
از نیمکت نشینی ناراحت باشند و یا خود را بزرگتر از استقلال بدانند، بازیکنان برای این 
که بتوانند خواسته های شفر را در زمین پیاده کنند، یا باید رویه خود را تغییر بدهند و 
یا در صورت نارضایتی بهتر است جدا شوند و  به تیمی بروند که حداقل سد راه اهداف 

تاکتیکی تیم شان نشوند.

 چرا کامیابی نیا اخراج نشد؟

توضیح کمیته داوران درباره مشکوک ترین 
صحنه دربی

داور دربی 85 و رییس کمیته داوران درباره کارت زردی که بیژن حیدری درباره 
اشتباهی که گفته می شود در دادن کارت زرد به کمال کامیابی نیا انجام شده 

واکنش نشان دادند.
قضاوت بیژن حیدری در دربی 85 پایتخت اگرچه به گواه اکثر کارشناسان مشکل 
خاصی نداشت و این داور به درستی در اکثر صحنه ها تصمیم گیری کرد، اما یک 
صحنه مشکوک وجود داشت که خیلی ها بر این باور بودند حیدری اشتباه عجیبی 

انجام داده و به همین خاطر کمال کامیابی نیا را از زمین اخراج نکرده است.
در دقیقه 34 دربی پایتخت کمال کامیابی نیا با تکل بلند روی پای امید ابراهیمی، 
هافبک استقلال را سرنگون کرد که بیژن حیدری در این صحنه نخستین اخطار 
پرسپولیس و دومین کارت زرد دربی را از جیب خود بیرون آورد و به محسن ربیع 
خواه نشان داد تا اینطور به نظر برسد که او اشتباه کرده است. از این رو در نیمه دوم 
داور به کامیابی نیا اخطار داد تا خیلی ها به این نتیجه برسند که اگر اشتباه داور نبود، 

کامیابی نیا از زمین اخراج می شد.
درباره این صحنه حرف و حدیث های زیادی مطرح شده و با اعتراض استقلالی ها 
همراه بوده است. بیژن حیدری اما اعتقاد دارد اشتباهی نکرده و مصرانه بر تصمیمش 
برای دادن اخطار به ربیع خواه ایستاده است. داور دربی شب گذشته در برنامه ورزش 
و مردم درباره این صحنه توضیح داد و اعلام کرد هرگز قصد اخطار دادن در نیمه اول 
به کامیابی نیا را نداشته و دادن کارت زرد به ربیع خواه به دلیل انجام 3 خطای متوالی 

و نقض قانون توسط وی بوده است.
حیدری حتی اعلام کرد بعد از دادن اخطار به ربیع خواه کمک داور از او پرسیده به 
کمال یا ربیع خواه کارت داده که داور با استفاده از هدست رادیویی خود شماره 18 

را اعلام می کند.
با وجود اعلام داور مسابقه، فریدون اصفهانیان، رییس کمیته داوران فدراسیون فوتبال 
نیز به حمایت از تصمیم بیژن حیدری می پردازد. اصفهانیان در این باره به "ورزش 
سه" گفت: داور در نیمه اول به ربیع خواه اخطار داد، نه کامیابی نیا. در گزارش 
داوری نیز دلیل اخطار نیمه اول به ربیع خواه ذکر شده است. حیدری نوشته به 
دلیل خطاهای متوالی و نقض قانون به ربیع خواه کارت زرد نشان داده است. ما نیز 
در بررسی صحنه این موضوع را دیدیم و تصمیم داور برای دادن اخطار به ربیع خواه 
درست بوده است. فکر می کنم مسائلی که در این خصوص و اخراج کامیابی نیا مطرح 

شده، درست نیست و نباید با حاشیه سازی برای حیدری جو را بهم بزنیم.
اصفهانیان افزود: بیژن حیدری برای اولین بار دربی را قضاوت کرد و اینکه در برخی 
صحنه ها نتواند کنترل کند، طبیعی است. با این حال او عملکرد خیلی خوبی داشت 

و کمیته داوران از سوت های او رضایت کامل دارد.

کفاشیان: 

زود است در مورد شفر نظر بدهیم
نایب رییس فدراسیون فوتبال، گفت : هنوز برای نظر دادن در مورد عملکرد شفر 

زود است.
 علی کفاشیان، نایب رییس فدراسیون فوتبال در حاشیه جلسه هیات اجرایی 
کمیته ملی المپیک در مورد جلسه روز )شنبه( و تعیین سرپرست کاروان ایران در 
بازی های آسیایی، بیان  کرد: در این جلسه گزارش بازی های آسیایی ارائه شد. هنوز 
برای تعیین سرپرست زود است، احتمالا هیات اجرایی بعدی سرپرست کاروان را 

معرفی می کند.
کفاشیان در پاسخ به این سوال که تاکنون عملکرد وینفرد شفر را چطور دیده است، 
گفت : شفر دو، سه بازی بیشتر حضور نداشته و نمی شود در حال  حاضر در مورد 
سرمربی جدید استقلال  نظری داد و برای این که شناخت هر چه  بیشتری به دست 

آورد با یکی، دو جلسه نمی توان  نظر داد. 
او در مورد داربی هشتاد و پنجم استقلال و پرسپولیس و اعتراضی  که به داوری 
وجود داشت نیز گفت : داربی همیشه خوب بوده و داوری هم به نظرم خوب بود. البته 
همیشه تیم ها اعتراضاتی دارند. نایب رییس فدراسیون فوتبال در پایان صحبت های 
خود در مورد درگیری هایی که در آخر بازی وجود داشت نیز، تاکید کرد : من بازی 

را تماشا کردم، اما درگیری ندیدم.

احمدزاده در جمع سه نامزد نهایی بهترین 
فوتبالیست ساحلی جهان

سازمان جهانی فوتبال ساحلی اسامی سه نامزد نهایی کسب عنوان برترین بازیکن 
جهان را معرفی کرد.

 اسامی سه نامزد دریافت عنوان برترین بازیکن جهان در یک سال اخیر در حالی 
از سوی سازمان جهانی فوتبال ساحلی معرفی شد که طبق آرای سرمربیان و 
کاپیتان های تیم های ملی جهان، نام محمد احمدزاده، کاپیتان تیم ملی فوتبال 
ساحلی ایران در کنار برونو ژاویر و مائوریسینیو، دو بازیکن تیم ملی برزیل قرار گرفته 
است. محمد احمدزاده پیش از این عنوان برترین بازیکن جام جهانی 2017 باهاما 
را کسب کرده است. پیش از این پیمان حسینی و محمدحسین میرشمسی نیز به 
ترتیب در جمع سه نامزد نهایی برترین دروازه بان و مربی سال جهان قرار گرفته اند. 
نفرات منتخب نهایی در مراسم گالا فوتبال ساحلی در شب پایانی رقابت های جام بین 

قاره ای جهان )سیزدهم آبان( اعلام خواهند شد.

لک به پدیده نمی رسد، زهیوی شاید!
حامد لک به طور قطع به بازی با پدیده نخواهد رسید تا مرادیان جانشین وی در 

این دیدار شود.
حامد لک دروازه بان ملی پوش فولاد خوزستان به دلیل شکستگی بینی در تمرین 
فولاد، اردوی این تیم را ترک کرد تا در تهران و زیر نظر پزشکان تیم ملی دوران 

نقاحت خود را بگذراند. 
با این وجود احسان مرادیان دروازه بان جوان که در یک بازی برای فولاد تا کنون به 
میدان رفته و موفق به کلین شیت شده، باید در بازی با پدیده از دروازه فولاد حفاظت 
کند. رحیم زهیوی که در بازی با سایپا به دلیل مصدومیت غایب بود، تمرینات خود را 

شروع کرده و احتمال اینکه در لیست 18 نفره تیم قرار بگیرد، زیاد است.

آتش بازی اوسترشوندس با قدوس

 امیدها زنده ماند!
سامان قدوس موفق شد هشتمین گل فصل خود را برای اوسترشوندس به ثمر 

برساند.
هفته بیست و نهم رقابت های لیگ برتر سوئد موسوم به آلسونسکان با دیدار دو 
تیم اوسترشوندس و الفسبرگ پیگیری شد. دیداری که در پایان با برتری 4-1 تیم 

اوسترشوندس خاتمه پیدا کرد.
سامان قدوس ستاره ایرانی این تیم در دقیقه 43 یکی از چهار گل تیمش را زد و 
خودش را در جدول گلزنان 8 گله کرد. اوسترشوندس با این برد 49 امتیازی شد و 
در رده چهارم جدول باقی ماند. آنها برای قرار گرفتن بین سه تیم هنوز شانس دارند 

و باید نتیجه دو تیم بالا سری را ببینند.

بیت سعید، اولین خروجی استقلال در نیم فصل؟
بازیکن خوزستانی استقلال در صورت ادامه شرایطش از این تیم جدا می شود.

غیبت حسن  بیت سعید در تمرین  دیروز )جمعه( استقلال، باعث بروز شایعات و 
اخبار مختلفی پیرامون او شد. ظاهرا این بازیکن که زمان منصوریان کم و بیش بازی 

می کرد، با آمدن شفر نیمکت نشین شد و این مساله باعث شده که ناراضی باشد.
این بازیکن شب قبل از داربی هم وقتی می فهمد که شانسی برای فیکس بازی کردن 
ندارد، اعتراضش را به شفر منتقل می کند و حالا هم اگر شرایطش در استقلال تغییر 

نکند، نیم فصل از این تیم جدا می شود.

اعتراض رسمی باشگاه استقلال به داور داربی ۸۵
باشگاه استقلال طی نامه ای نسبت به قضاوت بیژن حیدری رسما اعتراض کرد.

باشگاه استقلال طی نامه ای نسبت به قضاوت بیژن حیدری در داربی هشتاد و پنجم 
که با برتری پرسپولیس به پایان رسید، اعتراض کرد.

در این نامه به اخراج نشدن کمال کامیابی نیا اشاره شده است. کامیابی نیا در  دقیقه 
34 دیدار استقلال و پرسپولیس روی ابراهیمی مرتکب خطا شد ولی داور به اشتباه 

به ربیع خواه کارت داد.
کامیابی نیا در  دقیقه 78 نیز مرتکب خطا شد که با کارت زرد بیژن حیدری روبه رو 
شد. استقلالی ها معتقدند که اگر کارت اول به درستی به او داده می شد، این بازیکن 

باید در  دقیقه 78 از زمین اخراج می شد.

 شفر به دنبال دومین بازگشت رویایی

چه کسی اولیور کان استقلال می شود؟

منصوریان  علیرضا  گفت  استقلال  فوتبال  تیم  پیشکسوت 
بیشترین لطمه را از مک درمورت خورد چون طراحی تمرینات با 
او بوده و بدنسازی هم که بر عهده این مربی بوده است. این همه 

هفته از لیگ گذشته هنوز تغییری ایجاد نشده است.
امید روانخواه در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس 
در خصوص ارزیابی اش از دربی 85 گفت: من در مورد این بازی 
در تلویزیون مفصل صحبت کردم و در مورد عملکرد تیم استقلال 
بحث هایی را انجام دادم و دیدیم که در نیمه دوم این تیم خوب 
بازی کرد اما صحبت اصلی من در مورد شیوه پیشرفت کردن 

تیم در ادامه راه است که توضیحاتی را باید در موردش ارائه کنم.
وی افزود: نکته ای که باید روی آن تأکید کنم این است که 
وقتی امسال لیگ شروع شد بازیکنان مد نظر سرمربی جذب 
شدند و دورنمای تیم آنقدر خوب بود که همه می گفتند استقلال 
امسال رویایی است. مربی بدنساز به تیم اضافه شد و مک درمورت 
تمرینات را حدود 2 ماه زیر نظر گرفت و کار بدنسازی را آغاز 
کرد. وقتی این شرایط به وجود می آید همه منتظر آغاز مسابقه 
هستند و آن زمان یادم هست همه می گفتند امسال استقلال 
مدعی قهرمانی است. از بازیکن گرفته تا مربی و هوادار این حرف 

را تکرار می کردند.
هافبک سابق استقلال تأکید کرد: هواداری که به استادیوم 
می آید زیاد در تمرینات تیم حضور ندارد و فقط مسابقات را 
می بیند، در واقع مسابقه بازخورد تمرینات است به طور مثال ما 
در سپیدرود در ابتدای فصل کار را طوری آغاز کردیم که در آغاز 
لیگ برتر حتی یک مصدوم هم نداشتیم ولی استقلال در شروع 
مسابقات 5-6 مصدوم داشت. شما بهتر می دانید آغاز مسابقات 
نشان دهنده عملکرد یک تیم است، مثلًا پارس جم شروع خوبی 
در لیگ داشته و کم کم روی غلتک افتاد و با گذشت 10 هفته 

خودش را به عنوان یک مدعی نشان داد اما استقلال لیگ را با 
مصدوم شروع کرد و شروع خوبی نداشت و از لحاظ تاکتیکی هم 
که همه دیدند که چه بر سر تیم آمده بود. تازه این وسط عنوان 
شد مک درمورت تمرین دهنده هم هست. پس ما در آغاز لیگ 
نه بدنسازی خوبی دیدیم نه کار تاکتیکی خوبی و چند مصدوم 
هم داشتیم.  روانخواه در ادامه گفت وگو با فارس تأکید کرد: تیم 
کمترین گل زده را داشت و بیشترین پنالتی را در لیگ داد و حتی 
گلی که از پرسپولیس خوردیم روی یک کار بسیار ساده اتفاق افتاد. 
این تاکتیک که ضربه بلند را بزنند و مهاجم اول توپ را بساباند و 
مهاجم بعدی در موقعیت گل قرار بگیرد مربوط به 15 سال پیش 
است ولی مدافعان استقلال نتوانستند مهاجم پرسپولیس را کنترل 
کنند. پس مشخصاً استقلال در تمرینات با چنین مشکلاتی مواجه 

است که از ابتدای فصل هم با آن روبرو بوده.
وی افزود: من در این چند روز در مورد شفر زیاد صحبت نکردم 
و بارها تأکید کردم که باید به او زمان داد چون همه می دانیم که او 
به شناخت لازم نرسیده است. شفر هرچقدر هم دانش داشته باشد 
وقتی بازیکنان را نمی شناسد نباید الان به او خرده ای گرفت. برای 
شما مثالی می زنم، فرض کنید یک مربی ایرانی در بهترین شرایط 
عملکردی و دانشی وارد لیگ لهستان می شود و به او می گویند 
فلان تیم را تحویل بگیرد. وقتی او کار را شروع می کند طبعاً 
نمی داند کدام بازیکن چند پسته است یا کدام بازیکن می تواند 
بهترین عملکرد را داشته باشد، این یک مسئله کاملًا طبیعی است. 
مربی خارجی در صورتی خوب کار می کند که قبل از لیگ بتواند 
بیاید و فرصت شناخت داشته باشد، من نظرم این است که علیرضا 
منصوریان بیشترین لطمه را از مک درمورت خورد چون طراحی 
تمرینات با او بوده و بدنسازی هم که بر عهده این مربی بوده است. 

این همه هفته از لیگ گذشته هنوز تغییری ایجاد نشده است.

روانخواه در خصوص اینکه شفر روز گذشته ادعا کرد مک 
 درمورت تنها اجرا کننده برنامه های این مربی آلمانی است، گفت: 
باز هم به عقب بر می گردیم چون شفر شناختی از بازیکنان ندارد 
و این دستیار او است که می گوید فلان بازیکن در کدام نقطه بازی 
کند. مگر غیر از این است که بازیکنان در بازی تمریناتی را که انجام 
داده اند را باید پیاده کنند؟ پس چرا ما چیزی نمی بینیم. پس این 
نشان می دهد سبک تمرین دهنده تیم دچار مشکل است. به نظر 
من در بازی استقلال مقابل پرسپولیس با وجود اینکه قائدی جوانی 
کرده بود و اشتباه داشت ولی باید به میدان می رفت. این مسائل را 
مک درمورت به شفر منتقل نمی کند. من نظرم این است ای کاش 
به جای این مربی که 2 ماه در قبل از لیگ و 2 تعطیلی جداگانه 
در اواسط لیگ برای آماده سازی استقلال داشت یک مربی ایرانی را 
در کنار شفر استفاده می کردند تا او همه چیز را به این مرد آلمانی 

منتقل کند. مگر ما مربی خوب ایرانی کم داریم؟ 
هافبک سابق استقلال در خصوص ضعف گلزنی مهاجمان و 
عملکرد ضعیف شهباززاده و قربانی و اینکه در ابتدای فصل در 
مورد خرید شهباززاده سر و صدای بسیاری صورت گرفت، گفت: 
از این صحبت ها در زمان علیرضا منصوریان زیاد بود و اعتقاد دارم 
در مورد خریدهای استقلال در ابتدای فصل شوآف صورت گرفت. 
بجز ضعف مهاجمین باید بپذیریم که استقلال مشکل ایجاد خلق 
موقعیت دارد بعضی مواقع می بینیم حیدری در شرایط ارسال 
است و مهاجم صاحب توپ هم می شود اما یک در مقابل 3 دفاع 
در نهایت تسلیم شده و توپ را به آنها واگذار می کنند. اگر مهاجم 
گزینه پاس نداشته باشد طبعاً توپ را لو می دهد. مشکل این است 
که استقلال خلق موقعیت نمی کند و در این شرایط نباید انتظار 

زیادی از مهاجمین داشت.
روانخواه افزود: من در ابتدای فصل در جمع دوستان خصوصی ام 

این صحبت ها را می کردم که خریدهای استقلال تنظیم نیست و 
تعادلی ندارد. استقلال شده فقط هافبک دفاعی و سانتر فوروارد. 
استقلال مهاجم پا به توپ ندارد و شاید بهتر بود یک مهاجم در حد 
منشا جذب تیم می شد. ما آن زمان دفاع چپ هم می خواستیم 
اما اگر قبل از شروع فصل که به قول دوستان استقلال رویایی 
بسته شده بود حرف می زدیم آقایان می گفتند اینها از بیرون در 

حال انتقاد هستند. 
وی تأکید کرد: قبول دارم مهاجمان استقلال ضعیف عمل 
کردند و فکر می کنم امسال بهترین بازی تیم در بازی با استقلال 
خوزستان بود که در آن بازی هم موفق به گلزنی نشدند.  ما 
مهاجمانی داریم که باید برایشان ایجاد موقعیت شود و توپ راحت 
در اختیار آنها قرار بگیرد اما ای کاش به جای این همه هزینه 
بازیکنی مثل منشا را می گرفتند که هم بر می گردد و خودش توپ 
را می گیرد و هم خودش را در موقعیت گل قرار می دهد. من زمانی 
که کاوه رضایی هم در استقلال بود گفتم که او بسیار خوب کار 
می کند اما استقلال مهاجمی می خواهد که در طول فصل حداقل 
15 گل بزند که متاسفانه خریداری نشد.  تیمی که می خواهد 

قهرمان شود به چنین بازیکنی نیاز دارد.
هافبک سابق استقلال در پایان گفت وگو با فارس تأکید کرد: 
شفر مربی ای است که باید به او کمک شود و با این همه مشکلات 
ساختاری باشگاه نمی توان از او در عرض چند هفته انتظار داشت. 
شنیده ام شفر اصلًا از مک درمورت راضی نیست و حتی در ابتدای 
حضورش در ایران هم با وی مشکلاتی داشته و آن طور که از 
مصاحبه های این مرد آلمانی می بینم هنوز هم به مشکلات بدنی 
تیم انتقاد وارد می کند. پس بنابراین بهتر است به جای این مربی 
که در این چند ماه اصلًا کارایی نداشته یک مربی ایرانی را بیاورند 

که بتواند دست راست شفر باشد.

کل این تیم استقلال شده هافبک دفاعی و سانتر فوروارد 

روانخواه: خریدهای استقلال »شوآف« بود،کاش یکی مثل منشا را می خریدند

بشار رسن هافبک عراقی سرخ ها، نمایشی امیدوارکننده در دربی 85 داشت.
 او در 22 سالگی بسیار پخته و با مهارت بالا فوتبال بازی میکند و اگر این روند را 
حفظ کند، بدون شک در آینده نزدیک به یکی از کلیدی ترین بازیکنان پرسپولیس 
تبدیل خواهد شد و در آینده دور به هدف اصلی اش که بازی در اروپاست خواهد 
رسید. 88 درصد از 18 پاسِ بشار صحیح بود. او در پست هافبک راست، زکی پور را 
به شدت آزار داد و حتی کمک هافبک دفاعیِ آبی ها به دفاع چپِ این تیم نیز تفاوتی 
به حالِ استقلال نکرد. رسن در دیداری که مجموعا کیفیت فنی بالایی نداشت، 
نمایشی قابل ستایش از خود نشان داد و با 8 دریبل، تکنیک نابِ خود را به رخ کشید. 
بسیاری از هواداران پرسپولیس اعتقاد داشتند که حضور محسن مسلمان در ترکیب 
اصلی  به سبب درخشش در دربی 82 کمک بیشتری به تیم میکند؛ اما بشار در اولین 
دربی اش نشان داد که خریدی کارآمد برای پرسپولیسی ها بوده است. نکته جالب 
این که قرمزها در حضور یک ساعته رسن مالکیت توپ را در اختیار داشتند؛ اما پس 
از آن، توپ بیشتری در پای استقلالی ها چرخش یافت. البته یکی از دلایل این امر، 

عقب بودن استقلال و تلاش برای رسیدن به گل تساوی بود؛ اما از طرف دیگر نمیتوان 
نقش بشار رسن را در انتقال و حفظ توپ نادیده گرفت.

موضوع دیگری که در فوتبال این هافبک 22 ساله دیده میشود، توپگیری و قطع 
توپ بالاست. او به سبب بدن ضعیف، قابلیت شرکت در همه درگیری ها را ندارد؛ اما 
با جایگیری عالی، فکر بازیکن صاحب توپ را میخواند و توپ را به تصاحب خود در 
میاورد. رسن پنجشنبه شب 6 توپگیری و 4 قطع توپ داشت و با پرس صحیح کمک 

شایانی در خنثی سازی حملات حریف داشت.
برخی از هواداران پرسپولیس در دقیقه 57 مسلمان را به شدت تشویق کردند؛ اما 
رسن دو دقیقه بعد با استارت انفجاری چند مدافع استقلال را از میان برداشت و در 
آخر با خطا متوقف شد، مصدومیتی که منجر به در رفتگی کتف او شد و زمینه ساز 
تعویضش را فراهم کرد، در حالی که اگر این اتفاق نمی افتاد محسن مسلمان حتی در 
صورت حضور در زمین جانشین بازیکن دیگری می شد، چراکه بشار در پرسپولیس 
دیگر در نقش یک بازیکن لب خط به میدان خواهد رفت و قرار نیست رل مسلمان را 

برعهده داشته باشد. نکته جالب و قابل توجهی که درباره بشار باید به زبان بیاوریم رفتار 
مثبت او در لحظه تعویض با مسلمان بود که با لبخند، مسلمان را به داخل زمین بدرقه 
کرد در حالی که خود مسلمان در تعویضش در بازی الهلال به شکل دیگری رفتار 
کرده بود. پرسپولیسی ها در یک دهه اخیر کمتر بازیکن خارجی قابلی را به خدمت 
گرفته اند؛ اما حالا رسن، منشا و رادوشوویچ را در اختیار دارند که جزو بهترین بازیکنان 
خارجی لیگ هستند. پرسپولیسی ها از خرید منشا به سبب تجربه بازیکن در ایران 
مطمئن بودند؛ اما رسن را با تماشای فیلم بازی هایش خریدند و شاید استرسِ تکرار 
خریدهای نافرجام را داشتند؛ اما او که قراردادی دو ساله با پرسپولیس دارد، مدیران 

این تیم را تا اینجای کار سربلند کرده است.
حالا با بازگشت فرشاد احمدزاده پس از مصدومیت و احمد نوراللهی بعد از اتمام 
خدمت سربازی، برانکو دغدغه شیرینی برای انتخاب 4 هافبک تیمش خواهد داشت. 
او در پست هافبک دفاعی 3 بازیکن کارآمد در اختیار دارد و برای انتخاب دو یا سه 

هافبک دیگر نیز گزینه های بسیاری را روی میز خود میبیند.

 پسر عراقی، خوش اخلاق، تکنیکی و جذاب

بشار رسن فیکس شد اما به جای کی؟

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال می گوید بنا به گفته سید 
رضا افتخاری امکان حذف آبی های پایتخت از لیگ قهرمانان 

آسیا وجود ندارد.
حسن زمانی، عضو هیات مدیره باشگاه استقلال درباره 
داربی هشتاد و پنجم و این که هواداران استقلال این تیم 
را بعد از بازی مورد تشویق قرار دادند، گفت : یکی از بهترین 
بازی های استقلال را شاهد بودیم. 70  دقیقه بازی در اختیار 
استقلال بود و شاید ما در این بازی تاثیر ورود شفر را دیدیم. 
حرکت های خوبی که تیم شروع کرده بود، باعث شد من به 
استقلال امیدوار شوم. اگر با این روند جلو برویم می توانیم در 
هفته  هجدهم جزو سه تیم بالای جدول رده بندی باشیم. من 

چون تا حدی نظر فنی دارم و نمایشی که جلوی پرسپولیس 
دیدم به این تیم قطعا امید دارم که تا هفته  هجدهم جزو سه 

تیم بالای جدول باشیم.
او در پاسخ به سوالی درباره احتمال کنار گذاشته شدن 
استقلال و پرسپولیس از لیگ قهرمانان آسیا، بیان  کرد: طبق 
گزارشی که آقای افتخاری به ما داده، تمام موارد مربوط به 
آسیا حل شده است. افتخاری این امید را به ما داد که به 
هیچ وجه امکان حذف استقلال از لیگ قهرمانان آسیا وجود 
ندارد. کارهای لازم صورت گرفته است. حالا یا بدهی ها را 
پرداخته اند یا تفاهم کرده اند. در گزارشی که به ما داده شد، 2 
میلیارد تومان در اختیار مدیرعامل قرار داده شد و بر اساس 

آن پول، او می تواند  مسائل مالی را پیش ببرد. این مساله یک 
کار اجرایی است و مدیرعامل پیگیر آن است. افتخاری به ما 
گفت  که مشکلی برای ادامه  راه وجود نخواهد داشت. ان شاء الله 
در جلسه بعدی پیگیری بیشتری خواهیم داشت. افتخاری به 
ما گفت  با تمام کسانی که از ما طلب داشتند مثلا خارجی ها 
قسمتی را پرداخت کرده ایم و بقیه را توافق کرده ایم که بعدا 
پولشان را بدهیم. زمانی پایان و در پاسخ به این سوال که اگر 
منصوریان سرمربی استقلال بود این تیم داربی هشتاد و پنجم 
پایتخت را به سود خود به پایان می برد، گفت : نه اصلا چنین 
چیزی نیست. بازی که روز پنج شنبه دیدم در بازی قبلی که 

3 بر 2 پیروز شدیم ندیدم.

سرمربی تیم فوتبال نفت با بیان اینکه بازیکنان این تیم با خواهش او در تمرین 
حاضر شده اند، گفت: شرایط نفت باید در کتاب گینس ثبت شود!

حمید درخشان درباره اینکه گفته می شود بازیکنان این تیم قصد دارند 
با  بازیکنان  تمرینات را به خاطر مشکلات مالی تعطیل کنند، گفت: امروز 
خواهش و درخواست من در زمین تمرین حاضر شدند. آنها از مشکلاتی که 
داریم ناراحتند. امروز از آنها خواهش کردم تمرین کنند ولی نمی توانم هر روز 
از اعتبار و آبروی خودم هزینه کنم. بالاخره این مشکلات یک جا »سر باز « می 

کند و ممکن است یک روز تمرینات تعطیل شود.
وی با بیان اینکه شرایط تیم نفت را باید در کتاب گینس ثبت کنند، گفت: 

خودمان هم داریم خسته می شویم.
سرمربی تیم نفت درباره اینکه اگر بازیکنان تیمش تمرین نکنند آیا از این 

تصمیم حمایت می کند؟ تاکید کرد: من که نمی توانم بازیکنانم را به زور به 
زمین ببرم. امروز بازیکنان با خواهش من تمرین کردند؛ فردا با تمنای من تمرین 

کنند؛ آخرش چه می شود؟ این وضعیت در هیچ کجای دنیا دیده نمی شود.
درخشان با اشاره به دیدار این هفته نفت با استقلال و مشکلات تیمش یادآور 
شد: بازی با استقلال خیلی خیلی مهم است. در آستانه این بازی مهم باید با 
چنین مشکلاتی دست و پنجه نرم کنیم. این مشکلات ذهن بازیکنان را درگیر 
کرده و نمی توانیم تمرکز کافی داشته باشیم. در حالی که این مسابقه می تواند 
جایگاه ما را در جدول عوض کند و نتیجه گرفتن در آن می تواند خیلی چیزها 

را تغییر بدهد.
سرمربی نفت در خصوص تقابل پرسپولیس و استقلال در دربی هشتاد و 
پنجم، تاکید کرد: پرسپولیس چند بازیکن اصلی خود را در اختیار نداشت ولی 

خیلی خوب و حسابگرانه بازی کرد که این خودش فاکتور مهمی است. هرچند 
استقلال در نیمه دوم بهتر بود ولی پرسپولیس سه امتیاز را از آن خودش کرد.

درخشان ادامه داد: استقلال حالا به پرسپولیس باخته و برای همین کار ما 
هم خیلی سخت است. آنها می خواهند دوباره احیا شوند. ضمن اینکه با حضور 
وینفرد شفر تفکرات تازه ای بر استقلال حاکم شده است و این تیم با استقلال 

ابتدای فصل، خیلی فرق می کند.
وی درباره کم زهر بودن خط حمله استقلال در لیگ برتر باوجود انتخاب 
وینفرد شفر، گفت: یادتان باشد استقلال تیم بزرگی است و ممکن است یکباره 
احیا شود. ما این تیم را دست کم نمی گیریم و باید مراقبش باشیم. تمام 
تلاشمان را می کنیم که در این بازی به پیروزی برسیم ولی نتیجه زمانی به 

دست می آید که همه شرایط مطلوب باشد.

زمانی: استقلال از آسیا حذف نمی شود

درخشان: شرایط تیم نفت باید در کتاب گینس ثبت شود!
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یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی  مطرح کرد

بهترین رژیم غذایی برای کبد چرب
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: »کبد چرب جزو بیماری هایی است که 

تغذیه نامناسب، ورزش نکردن و کم تحرکی با ابتلا به آن ارتباط مستقیم دارد.« 
دکتر پیام فرح بخش، پزشک و متخصص تغذیه و رژیم درمانی در گفت وگو با پایگاه 
خبری »سلامانه« اظهار کرد: »سبک زندگی اشتباه امروزی، عامل ابتلا به کبد چرب 
است و معمولاً این بیماری ممکن است هیچ علامتی نداشته باشد و فرد در قسمت 
راست شکم، احساس سنگینی و درد خفیف کند. درنتیجه آن را خیلی جدی نگیرد و 
در پی اقدامات پزشکی نرود. به این ترتیب چون کبد چرب علامت مهمی ندارد ممکن 

است ناشناخته هم باقی بماند.«
وی در ادامه با اشاره به اینکه کبد چرب در عین حال که یک بیماری بی سروصداست 
ولی می تواند به مرور زمان پیشرفت کند، عنوان کرد: »تجمع چربی در کبد به مرور 
زمان باعث ایجاد التهاب و تشکیل باندهای فیبروز می شود و آنزیم های کبدی بالا 
می رود، در صورت عدم درمان و بهبودی کبد چرب می تواند به سمت نارسایی کبد 
و سیروز کبدی پیشروی کند. نتایج مطالعات جدید نشان می دهد حتی بعد از مدت 
زمان کوتاهی مثلًا طی هفت یا هشت سال هم دیده شده که کبد چرب به سیروز 

کبدی ختم شود.«
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران با تأکید بر اینکه مهم ترین اقدام درمانی برای 
کبد چرب، در صورت اضافه وزن، رژیم کاهش وزن است که باید بر اساس الگوی 
درست خوردن طراحی شده باشد، گفت: »سرعت کاهش وزن در مبتلایان به کبد 
چرب حتماً باید حساب شده و دقیق باشد تا به کبد آسیب بیشتری نرساند. بنابراین 
این رژیم غذایی کاهش وزن حتماً باید تحت نظر متخصص تغذیه و رژیم درمانی ارائه 
شود چراکه این نوع رژیم بسیار تخصصی است و هر روز فرد باید از همه گروه های 
اصلی غذایی در حجم کم اما وعده های متعدد استفاده کند تا وزنش پایین بیاید و این 
بیماری درمان شود. کاهش کالری دریافتی روزانه به صورت اصولی می تواند به کاهش 

وزن و بهبود وضعیت کبد کمک کند.«
دکتر فرح بخش در نهایت خاطرنشان کرد: »بیماران مبتلا به کبد چرب در کنار 
تغذیه اصولی، باید روزانه فعالیت ورزشی داشته باشند زیرا مطالعات نشان می دهد 
انجام فعالیت ورزشی ای که حتی منجر به کاهش وزن هم نشده باشد، در درمان کبد 
چرب مفید و مؤثر است. بنابراین از تأثیر ورزش و تحرک بدنی نیز در درمان کبد 

چرب نباید غافل شد.«

یک دندانپزشک:

آنچه باید پس از جرم گیری دندان ها انجام داد
یک دندانپزشک گفت در خصوص جرم گیری دندان ها، تفاوت سفید کردن دندان ها 

با جرم گیری و مراقبت های پس از جرم گیری توضیحاتی را ارائه داد.
عبدالجواد رحیم پور دبیر شورای عالی دندانپزشکان ایران در خصوص جرم گیری 
دندان ها اظهار داشت: معمولا افراد بین سفید کردن و جرم گیری دندان  ها اشتباه 
می کنند، باید توجه داشت با استفاده از هر دو روش دندان ها سفیدتر می شود، اما 
سفید کردن دندان ها بیشتر با اهداف زیبایی انجام شده و  در فرایند سفید کردن 

دندان ها تمرکز بر سفید کردن و براق کردن دندان ها است.
وی افزود: جرم گیری فرایندی است که با برداشتن پلاک ها و جرم  های روی دندان 
که باعث جذب باکتری روی دندان می شوند به افزایش سلامت دندان های شما کمک 
می کند. هدف اصلی در فرایند جرم گیری دندان ها حفظ تمیزی دندان ها است و کمتر 

به سفیدی دندان ها توجه می شود.
رحیم پور تصریح کرد: از دیگر باورهای غلطی که افراد را نسبت به جرم گیری 
دندان ها بدبین می کند این است که فکر می کنند جرم گیری باعث لق شدن دندان ها 
می شود. دبیر شورای عالی دندان پزشکان ایران تصریح کرد: با تجمع تدریجی جرم 
روی دندان ها و لثه و بی توجهی به این موضوع، مقداری از استخوان نگهدارنده دندان 
تحلیل می رود. وی یادآور شد: در حقیقت دندان به این دلیل قبلا لق شده ولی به علت 
انباشتگی جرم و چسباندن دندان ها به هم، بیمار لق شدن آنها را احساس نکرده است، 
اما بعد از برداشتن جرم ها فرد متوجه آن می شود. البته افرادی که دندان های سالمی 
دارند بعد از جرم گیری، لق شدن دندان را مشاهده نمی کنند.رحیم پور در خصوص 
مراقبت های پس از جرم گیری گفت: پس از جرم گیری لازم است مسواک زدن با 
روش صحیح انجام شود، زمان مسواک زدن صحیح حداقل 2 الی 4 دقیقه باشد. 
همچنین استفاده از نخ دندان حداقل یک بار در روز الزامی بوده و کنترل بهداشت 

دهان و دندان هر 9 ماه یکبار امری ضروری است.

متخصص بیماری های عفونی عنوان کرد 

»آبله مرغان« مسری ترین بیماری ویروسی 
متخصص بیماری های عفونی گفت: بیماری »آبله مرغان« در کودکان به صورت 
خوش خیم است و با رعایت کردن نکات بهداشتی و استحمام به صورت روزانه می توان 

به بهبودی کودک کمک کرد. 
پرویز طباطبایی متخصص بیماری های عفونی بیماری آبله  مرغان را جزو مسری ترین 
بیماری ویروسی اعلام کرد و گفت: در آبله مرغان بروز راش ها در ناحیه تنه و سینه 

بیشتر است و در اندام ها کمتر ظاهر می شود.
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: دوره کمون بیماری آبله مرغان 10 تا 21 
روز و بطور متوسط 15 روز می باشد، یعنی که اگر کودک شما با فردی که مبتلا به 
بیماری آبله مرغان است تماس داشته و توسط آن فرد آلوده شده باشد، 10 تا 21 
روز طول می کشد تا کودک علائم بیماری را نشان داده و جوش ها در سطح بدن او 

ظاهر گردند.
متخصص بیماری های عفونی اضافه کرد: این بیماری ویروسی است و احتیاج 
به درمان خاصی ندارد، در سنین بالاتر از 12 سال می توان از داروی ضد ویروسی 
آسیکلوویر استفاده کرد و برای پیش گیری از این بیماری واکسن وجود دارد که در 

دوران 15 ماهگی آن را به کودک تزریق می کنند.
وی افزود: این بیماری در کودکان به صورت خوش خیم است و با رعایت کردن نکات 
بهداشتی و استحمام به صورت روزانه به بهبودی کودک می توان کمک کرد. همچنین 
نکندن جای زخم از به جای ماندن آثار بیماری جلوگیری می کند و از انتشار عفونت 

استافیلوکوکی و یا دیگر عفونت ها به تمامی بدن کودک غلبه می کند.
طباطبایی در پایان گفت:  این بیماری معمولاً حداکثر تا 6 روز بهبود می یابد و رعایت 

نکات بهداشتی و استحمام روزانه نباید فراموش شود.

چگونه عارضه التهاب مفصل انگشت پا را 
درمان کنیم؟

آرتریت عارضه ای است که روی مفاصل تاثیر می گذارد و موجب ایجاد درد، تورم 
و خشکی مفصل می شود. انگشت های پا هم دچار التهاب مفصل می شوند که چند 
نوع آرتریت  می تواند این مشکل را ایجاد کند. عارضه آرتریت در انگشت های پا علائم 
مختلفی به همراه دارد که نشانه های شایع آن شامل درد، سفتی  و از کار افتادن 
عملکرد، ورم و التهاب است. همچنین علائم دیگر آن دردهای عضلانی، کم خونی، 
تب، پیچ خوردن انگشت هاست. انواع مختلفی از آرتریت  می توانند موجب بروز درد در 

انگشتان پا شوند که از جمله آنها می توان به موارد زیر اشاره کرد:
آرتروز: شایع ترین نوع التهاب مفصل آرتروز است که باعث می شود غضروف بین 
مفاصل فرسوده شوند و در نتیجه مفاصل روی هم ساییده می شوند و فرد را گرفتار 

درد و ناراحتی می کنند.
آرتریت روماتوئید: حدود 90 درصد مبتلایان به این عارضه دچار مشکلاتی در 
پاها می شوند. این بیماری می تواند چندین مفصل کوچک در پاها را همزمان درگیر 

کند که مفصل انگشت پا یکی از آنهاست.
نقرس: نقرس نوعی از آرتریت است و زمانی اتفاق می افتد که کریستال های اسید 

اوریک اطراف و داخل مفاصل جمع می شوند.
آرتریت پسوریاتیک: این عارضه نوعی از التهاب مفصل است که با بیماری خود 
ایمنی پسوریازیس مرتبط است. در بیشتر موارد مشکلاتی در مفصل پس از بیماری 

پوستی اتفاق می افتد هرچند می تواند عکس آن هم اتفاق افتد.
آرتریت عفونی: التهاب مفصل می تواند از عفونت بین مفاصل هم ناشی شود. این 
نوعی از آرتریت اغلب در نتیجه باکتری است که از طریق جریان خون جابه جا می شود. 
اگر فردی نسبت به اینکه انگشتان پای او دچار التهاب مفاصل شده نگرانی دارد لازم 
است سریع به پزشک مراجعه کند زیرا درمان به موقع آن باعث می شود پیشرفت 

بیماری کندتر شود.
به گزارش مدیکال نیوزتودی، همچنین روش هایی وجود دارد که با کمک آنها 

می توان علائم آرتریت در انگشتان پا را در خانه درمان کرد:
- استفاده از "آیس پک" )کمپرس یخ( برای کاهش التهاب

- پوشیدن کفش هایی با فضای کافی برای انگشتان
- عدم استفاده از کفش های پاشنه بلند

- شست وشوی پاها در "حمام متضاد" )قرار دادن پاها در آب سرد برای 30 ثانیه 
و سپس قرار دادن آنها در آب گرم برای مدت 20 ثانیه و تکرار آن برای پنج دقیقه(

همچنین تزریق استروئید، مصرف داروهای ضد التهاب و مسکن ها و جراحی از 
روش های درمانی دیگر هستند.

علمی و سلامت 
یکشنبه -هفتم آبان ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4412

9عادت روزانه که باعث نابودی مغز می شود!
مغز، مانند سایر اندام های بدن بر اثر عوامل مختلف که گاه برای ما ناشناخته و پنهان 

هستند، آسیب می بیند.
برخی عادت  های روزمره در طول زمان، مشکلات زیادی برای مغز ایجاد می کنند. با 

تعدادی از این عوامل آسیب زا آشنا شوید:
عدم ارتباط با دیگران

تحقیقات نشان می دهد، حتی ده دقیقه ارتباط گفتاری روزانه، توانایی ذهنی را 
افزایش می دهد. صحبت کردن به تحریک مغز کمک می کند و ساکت بودن می تواند در 

بلندمدت، تضعیف فعالیت این اندام مهم را درپی داشته باشد.
مصرف زیاد قندها

قند زیاد بر فاکتور نوروتروفیک مغز )BDNF( که مسئول تولید نورون هاست، تاثیر 
نامطلوب می گذارد. BDNF در تشکیل حافظه بلندمدت و یادگیری، نقش مهمی دارد 

و آسیب به آن یکی از آسیب های مهم به مغز تلقی می شود.
نخوردن صبحانه

نخوردن صبحانه، یکی از آسیب زننده ترین عادت ها به مغز است. تحقیقات نشان 
می دهد، دانش آموزانی که به طور منظم صبحانه می خورند، عملکرد بهتری در مدرسه 
دارند. نخوردن صبحانه، باعث کاهش قند خون می شود و بر عملکرد مغز تاثیر منفی 

می گذارد.
مصرف فست فودها

مصرف زیاد فست فودها در رژیم غذایی بر ارتباط میان سلول های مغزی تاثیر می  گذارد 
و تشکیل حافظه بلندمدت و کوتاه مدت را دچار مشکل می کند.

پوشاندن سر هنگام خواب
پوشاندن سر با پتو هنگام خواب، میزان اکسیژنی را که وارد بدن می شود، کاهش 
می دهد. در این حالت، تنفس هوایی که حاوی مقادیر زیادی دی اکسیدکربن است، 

باعث می شود اکسیژن کمتری به مغز برسد و مغز در بلندمدت آسیب ببیند.
رژیم غذایی سخت

در طول یک رژیم غذایی سخت، فقط بدن نیست که وزن از دست می دهد. براساس 
تحقیقات، محدودیت های غذایی سخت در رژیم غذایی باعث می شود، مغز به خوردن 

خودش بپردازد.
کمبود آب بدن

70 تا 80 درصد مغز را آب تشکیل می دهد. افزون بر این، آب مسئول رساندن مواد 
مغذی ضروری به مغز است. بنابراین مغز زمانی بهترین عملکرد را نشان می دهد که بدن 

دچار کمبود آب نباشد.
ورزش نکردن

ورزش با تاثیرات مثبت بر سنتز فاکتور نوروتورفیک، می تواند به عملکرد بهتر مغز و 
تشکیل حافظه بلندمدت کمک کند.

ورزش ندادن مغز
در سنین 16 تا 25 سال، بهره وری مغز به اوج خود می رسد و پس از آن بتدریج شروع 
به کاهش می کند، اما تحقیقات گسترده نشان می دهد، تمرینات منظم مغزی )مانند 
مطالعه و حل کردن پازل( می تواند عملکرد مغز را حتی در افرادی که شاهد علائم اولیه 

زوال عقل هستند، به میزان چشمگیری بهبود بخشد.

در حال حاضر، سرطان به عنوان یکی از مرگبارترین بیماری ها در جهان شناخته می 
شود. این در شرایطی است که بهترین دارو برای درمان این بیماری همچنان به طور دقیق 
شناسایی نشده است. از این رو، پژوهش های بسیاری تمام تلاش خود را بر یافتن راه حلی 
پزشکی برای این شرایط معطوف کرده اند. چه به منظور پیشگیری از ابتلا به سرطان و یا 
حتی درمان بیماران مبتلا به این بیماری، امید بسیاری وجود دارد که دیر یا زود سرطان 
قابل درمان یا قابل پیشگیری باشد. انار یکی از میوه هایی است که پژوهش های بسیاری 
در زمینه فواید ضد سرطانی آن انجام شده است. به نظر می رسد این میوه می تواند به 
پیشگیری از علائم سرطان کمک کند. از این رو، دانشمندان در پی یافتن بهترین روش 
برای بهره مندی از فواید این میوه به عنوان یک ابزار ضد سرطان هستند. انار میوه ای 
شگفت انگیز است که یک عدد از آن می تواند تا 1,400 دانه را نیز در خود جای دهد. 

هند و ایران دو کشور مطرح در زمینه صادرات انار هستند.
ارزش تغذیه ای انار 

در فهرست زیر ارزش تغذیه ای انار در هر 87 گرم ارائه شده است:
کالری: 72 کالری- چربی کل: 1 گرم- چربی اشباع: 0.1 گرم- کلسترول: 0 میلی 
گرم-سدیم: 3 میلی گرم-پتاسیم: 205 میلی گرم- کربوهیدارت: 16 گرم-فیبر غذایی: 
3.5 گرم- قند: 12 گرم- پروتئین: 1.5 گرم- کلسیم: 9 گرم- آهن: 1.5 گرم-منیزیم: 2.4 

گرم- ویتامین B6: 4.3 گرم- ویتامین C: 13 گرم
 انار و سرطان 

انار ویژگی های ضد سرطانی ارائه می کند. چند دلیل برای این موضوع وجود دارند.
انار حاوی پلی فنول ها است. از این رو، انار یک منبع آنتی اکسیدانی خوب در نظر گرفته 
می شود. آنتی اکسیدان ها در زمینه مبارزه با رادیکال های آزاد که موجب آسیب سلولی 
می شوند، موثر عمل می کنند. رادیکال های آزاد یکی از دلایل شکل گیری سلول های 
سرطانی هستند. از این رو، نابودی رادیکال های آزاد در بدن به معنای پیشگیری از رشد 
سلول های سرطانی است. انار سرشار از ویتامین C است و از این رو به تقویت سیستم 
ایمنی بدن و حفظ و نگهداری از آن کمک می کند. اگر سیستم ایمنی عملکرد درستی 
داشته باشد، سلول های سرطانی توانایی رشد در بدن را نخواهند داشت. در نتیجه، انار 
گزینه خوبی برای پیشگیری از سرطان است. برخی مطالعات نشان داده اند که انار حاوی 
الاجیتانین ها است، که می توانند رشد سلول های سرطانی را کند کنند و از توزیع سلول 
های سرطانی در بدن جلوگیری می کنند. ویژگی های ضد سرطانی انار می تواند مرگ 
سلول سرطانی را از طریق مسدود کردن مسیر دریافت مواد مغذی توسط آنها برنامه ریزی 
کند. انار حاوی تانن و آنتوسیانین ها است، که به عنوان عواملی ضد تومور شناخته شده 
اند. انار تکثیر سلولی را کاهش می دهد و به بازتولید سلول های خوب کمک می کند. 
از این رو، تکثیر سلول های سرطانی در بدن انسان می تواند محدود شود و سلول های 

سالم جایگزین آنها شوند.
دیگر فواید سلامت مصرف انار : جدا از ویژگی های ضد سرطانی، انار فواید سلامت 

دیگری را نیز ارائه می کند که در ادامه به برخی از آنها اشاره می شود:
تقویت سیستم ایمنی : ویتامین C موجود در انار به تقویت سیستم ایمنی بدن انسان 

کمک می کند و از ابتلا به بیماری ها پیشگیری می کند.
ضد پیری : انار به عنوان یک آنتی اکسیدان عمل می کند. از این رو، مصرف این میوه 
فواید ضد پیری ارائه می کند. انار به کاهش چین و چروک های پوست کمک می کند و 

در نتیجه نشانه های افزایش سن و پیری را محدود می کند.
ضد افسردگی : روغن اساسی انار می تواند احساس خوشایندی را در انسان شکل 

دهد و همچنین موجب آرامش ذهن شود. در نتیجه، این ماده به عنوان یک عامل ضد 
افسردگی کار می کند. روغن اساسی انار به رهایی از استرس و شکل گیری احساس 

آرامش در فرد کمک می کند.
حفظ سلامت پوست : برخی پژوهش ها نشان داده اند که انار برای پوست انسان نیز 
خوب است. مصرف این میوه به بازسازی پوست آسیب دیده کمک می کند. از این رو، انار 

برای درمان درماتیت ها و تسکین آکنه مناسب است.
حفظ سلامت مو : ویتامین های موجود در انار به تقویت موی سر کمک می کنند و 

همچنین مصرف این میوه می تواند به درخشش مو کمک کند.
پیشگیری از بیماری قلبی عروقی : انار می تواند به پیشگیری از تشکیل پلاک در 
دیواره رگ های خونی کمک کند. از این رو، خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی کاهش 

می یابد و احتمال مواجهه با مواردی مانند سکته مغزی یا حمله قلبی کمتر می شود.
پیشگیری از دیابت 

انار به کاهش قند خون کمک می کند. در نتیجه، این میوه می تواند درمانی طبیعی 
برای بیماران مبتلا به دیابت باشد.

کاهش فشار خون : برخی مطالعات نشان داده اند که انار به کاهش فشار خون 
سیستولیک کمک می کند. این کار با جلوگیری از فعالیت آنزیم مبدل آنژیوتانسین انجام 

می شود. در نتیجه، مصرف انار به کاهش فشار خون کمک می کند.
حفظ سطوح کلسترول : اسید پونیسیک موجود در انار به عنوان یک کاهنده 
کلسترول بد خون )LDL( و تری گلیسیرید عمل می کند. افزون بر این، این ماده تولید 

کلسترول خوب )HDL( را تحریک می کند.
کاهش وزن : برخی افراد انار را به واسطه فواید آن در زمینه کاهش وزن مصرف می 

کنند. انار به تسریع آهنگ سوخت و ساز و چربی سوزی در بدن کمک می کند.  
بهبود دستگاه گوارش : ویتامین B موجود در انار به افزایش سوخت و ساز بدن 
کمک می کند. بر همین اساس، مصرف این میوه کارایی دستگاه گوارش را بهبود 

می بخشد.
تسکین اسهال : انار می تواند به عنوان یک عامل ضد باکتری عمل کند. بر همین 
اساس، این میوه می تواند به درمان اسهال کمک کند. افزون بر این، انار درد شکمی را به 

واسطه توانایی در تحریک اعصاب کاهنده درد تسکین می دهد.
عوارض جانبی مصرف انار 

برای بیشتر افراد مصرف انار بی خطر است. اما برای برخی مصرف این میوه می تواند 
موجب شکل گیری عوارض جانبی شود. افرادی که دارای سابقه آلرژی هستند باید در 
زمینه مصرف انار محتاط باشند. مصرف این میوه می تواند موجب شکل گیری واکنشی 
آلرژیک، مانند خارش، تورم و آسم شود. استفاده از ریشه انار به واسطه محتوای سمی 
آن بی خطر نیست. در نتیجه، باید از این کار پرهیز کرد. زنان باردار و آنهایی که به فرزند 
خود شیر می دهند باید پیش از مصرف انار با پزشک خود مشورت کنند. شواهدی در این 
زمینه که مصرف انار برای این افراد بی خطر یا خطرناک است، وجود ندارند و پژوهش ها 
تنها به این نکته اشاره داشته اند که آب انار برای مصرف توسط زنان باردار بی خطر است. 
از آنجایی که انار توانایی کاهش فشار خون را دارد باید از مصرف بیش از اندازه آن، به ویژه 
توسط افرادی که فشار خون پایین دارند، پرهیز کرد. این کار می تواند موجب سرگیجه و 
حالت تهوع شود، زیرا فشار خون به ناگاه افت می کند. مصرف انار ممکن است با برخی 
داروها تداخل ایجاد کند. از این رو، پیش از مصرف توصیه می شود با پزشک خود در این 

زمینه مشورت کنید.

 

محققان در یک شرکت دانش بنیان بر پایه زیست 
فناوری داروی جلوگیری از پس زدن کلیه را در حد 
آزمایشگاهی به تولید رساندند قرار است این دارو بعد 

از آزمایشهای بالینی وارد بازار شود.
دانش  شرکت  یک  عامل  مدیر  زینلی  سیروس 
بنیان و عضو انجمن بیوتکنولوژی در خصوص داروی 
جدیدی که قرار است به تولید انبوه برسد به خبرنگار 
موفق شدیم  این شرکت  در  ما  داشت:  اظهار  مهر 
دارویی برای جلوگیری از پس زدن پیوند کلیه  را 

تولید کنیم.
وی با بیان اینکه اکنون این دارو در فرایند اخذ 
مجوز برای انجام کارآزمایی بالینی است، عنوان کرد: 

در حال حاضر دارو به صورت آزمایشی به تولید رسیده 
است.  به محض اخذ مجوز از وزارت بهداشت، تا 6-5 
ماه آینده آزمایش های بالینی را در یک یا چندین 

بیمارستان کشور آغاز می کنیم.
زینلی تاکید داشت: سالیانه 24 میلیارد تومان صرف 
واردات داروی جلوگیری از پس زدن پیوند کلیه می 
شود؛ در کل داروی گرانی نیست ولی می توان با تولید 

آن در کشور تا حدی از ارزبری جلوگیری کرد.
وی با اشاره به قیمت دارو در کشور گفت: قیمت 
این دارو در بهترین شرایط 60 درصد برند خارجی 
از سوی وزارت بهداشت تعیین می شود و این بدان 
معناست که همین دارو 40 درصد ارزان تر از داروی 

خارجی عرضه خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه تولید این دارو می تواند نشان 
دهنده تقویت توان داخلی باشد، افزود: بعد از اخذ 
مجوز از سوی وزارت بهداشت، می توانیم کارآزمایی 
بالینی را آغاز کنیم؛ در یکی از مراحل آزمایش داروی 
خارجی و داخلی همزمان در تعدادی بیمار استفاده 

می شود بدون اینکه پزشک و پرستار و بیمار بداند.
وی ادامه داد: نتیجه بین بیماران مشخص می شود 
و اگر نتیجه برابر داروی خارجی باشد، اجازه ورود به 
بازار توسط وزارت بهداشت داده می شود و سپس 
دارو در ابتدا به صورت محدود و بعد انبوه به تولید 

خواهد رسید.
زینلی با بیان اینکه معمولا یکسال این پروسه طول 
می کشد، خاطر نشان کرد: خوشبختانه در  کشور 
ما تولید داروهای هوشمند و برپایه بیوتکنولوژی رشد 
خوبی داشته است به طوریکه در یکی از گزارش ها 
آمده معادل 750 میلیون دلار حجم تولید داروهای 
نوترکیب است  که نیم درصد آن سهم جهانی است.

وی افزود: ما باید تا سال 1404 به 3 درصد سهم 
جهانی برسیم و با این رشدی که طی سالهای اخیر 
دیدیم امید داریم کشور در بحث داروهای نو ترکیب 

به وضع خوبی برسد.

کاغذ خورشیدی شارژر گوشی شدداروی جلوگیری از پس زدن پیوند کلیه به تولید می رسد

محققان آمریکایی پاوربانکی بسیار سبک ساخته اند که در حقیقت پنل خورشیدی است 
و می تواند در 2 ساعت آیفون را شارژ کند.

باتری موبایل به ندرت یک روز دوام می آورد بنابراین بیشتر کاربران همیشه پاوربانک های 
کوچک همراه خود دارند. اما بسیاری از این دستگاه های کوچک، سنگین و جا گیر هستند.

اکنون گروهی از مهندسان آمریکایی در شیکاگو، یک پنل بسیار نازک و سبک به نام 
»کاغذ خورشیدی« ساخته اند که قابلیت شارژ آیفون در دو ساعت را دارد. جالب آنکه می 
توان پنل های متعدد را در کنار هم قرار داد تا برق بیشتری تولید شود. این پاور بانک در 
3 نسخه 5، 7.5، 10واتی عرضه می شوند. همچنین یک پاوربانک 5 واتی به قیمت 148 
دلار عرضه می شود. این مدل های مختلف با ترکیب پنل های 2.5 واتی ساخته می شوند.

به عنوان مثال یک پنل 2.5 واتی برای شارژ آیفون 6 یا سامسونگ گلکسی S3 طی 5 
ساعت کافی است. گوشه هر پنل خورشیدی سوراخی وجود دارد، بنابراین می توان آن را 
به کوله پشتی آویزان کرد. نسخه  10 واتی این گجت می تواند در 4.5 ساعت تبلتی مانند 

آی پد ایر2 را شارژ کند. این پنل ها را می توان تا کرد.

تراشه های سامسونگ نانویی می شود
سامسونگ احتمالاً از تراشه های 7 و 8 نانومتری در تلفن همراه نسل جدید خود، گلکسی 

S9 استفاده می کند. این خبر در گزارشات اخیر این شرکت، اعلام شده است.
 شرکت سامسونگ الکترونیکز در گزارشی که به تازگی اعلام کرد که در تلفن همراه نسل 
جدید خود موسوم به گلکسی S9 احتمالاً از تراشه های 7 و 8 نانومتری شرکت کوالکام 
استفاده کند. سامسونگ از تراشه های کوالکام و تراشه های ساخت خود برای تلفن های 
همراه پرچمدار سری S استفاده می کند. در تلفن همراه S8 سامسونگ از تراشه 835 
اسنپدراگون و تراشه Exynos 8895 سامسونگ استفاده شده است که هر دوی آن ها روی 
فناوری 10 نانومتری این شرکت بنا شده اند.  سامسونگ پیش بینی می کند فناوری تولید 
8 نانومتری خود را برای نسل جدید تراشه های Exynos برای تلفن همراه S9 استفاده کند 
و در حال آماده شدن برای تولید تراشه های 7 نانومتری است. شرکت تایوانی TSMC که 
تراشه اسنپدارگون را برای کوالکام تولید خواهد کرد، قصد دارد تا از فناوری 7 نانومتری 
بهره برداری کند. این فناوری مصرف انرژی کمتری داشته و از نظر هزینه نیز ارزان تر از 
فناوری 8 نانومتری است. شرکت سامسونگ قصد دارد تا تراشه های کوالکام را تولید کند؛ 
تراشه 835 نیز در لیست تولید این شرکت قرار دارد. کوالکام قراردادی با شرکت سامسونگ 
امضاء کرده که براساس آن، سامسونگ از تراشه های این شرکت در نیمی از تلفن های همراه 
S8 استفاده کند.  هر چند واحد ساخت تراشه سامسونگ از کوالکام پیش افتاده است، اما 
واحد کسب و کار تلفن همراه سامسونگ قصد دارد تا از تراشه های 7 نانومتری تولید شده 
توسط TSMC که عملکرد بالا و مصرف انرژی کمی دارند در نسل جدید تلفن های همراه 
خود استفاده کند.  شرکت اپل از فناوری 14 نانومتری سامسونگ و تراشه های 16 نانومتری 

TSMC برای تلفن همراه آیفون 6S استفاده کرده است.

این پهپاد در آب شیرجه می زند
محققان دانشگاه هاروارد پهپادی ساخته اند که می تواند در آب شیرجه بزند.

محققان با الهام از طبیعت یک پهپاد به نام RoboBee ساخته اند که می تواند میانه پرواز 
در آب شیرجه بزند و به طور خودکار از زمین بلند شود و دوباره فرود آید.

این قابلیت ها بدان معناست که پهپاد برای تمام کاربردها از جمله جستجو و نجات، رصد 
محیط زیست و مطالعات زیست شناختی کارآمد است.

این نخستین میکرو رباتی است که می تواند به طور مداوم و در محیط های پیچیده 
حرکت کند.

این تحقیق توسط محققان دانشگاه هاروارد و موسسه ویس )برای فعالیت های مهندسی 
زیستی( انجام شده است.

بررسی جدیدی از ذرات نانومقیاس که مینای دندان را تشکیل می دهند، به 
دانشمندان این امکان را داده است که نگاه دقیق تری به وضعیت دندان ها در زمان 

جویدن غذا داشته باشند.
کریستالیت های  بررسی  به  خاص  طور  به  جدید  پژوهش  یک  در  محققان 
هیدروکسی آپاتیت، )رشته هایی از نانوذرات که مینای دندانی را تشکیل می دهند( 
پرداخته و آنها را تحت خراش و فشار قرار دادند تا پایداری این نانوذرات را در سطح 
بسیار دقیق مشاهده کنند.محققان این پژوهش از ایالات متحده و چین امیدوار 
هستند که یافته های آنها بتواند منجر به بهبود مراقبت از دندان ها شود و همچنین 
درک شکارچیان فسیلی را از دندان های باستانی که در حفاری هایشان پیدا می کنند، 

بالا ببرند."پیتر اونگار" یکی از محققان این پژوهش از دانشگاه آرکانزاس می گوید: " 
کریستالیت ها هیدروکسی آپاتیت، واحدهای اساسی مینای دندان هستند که هر یک 

از آنها یک هزارم ضخامت موی انسان را دارند."
کریستالیت ها هیدروکسی آپاتیت بر روی یکدیگر انباشته شده و برای ساخت 
مینای به پروتئین ها متصل می شوند.این تیم برای پژوهش خود از میکروسکوپ های 
قوی به منظور بررسی دندان های آسیای بزرگ واقعی انسان که برای ارتودنسی 
کشیده شده بودند استفاده کردند.محققان از ابزارهایی مانند الماس برای ایجاد خراش 
بر روی این دندان ها استفاده کرده و همچنین آنها را تحت فشار قرار دادند تا حالتی 
مشابه با جویدن و گاز گرفتن را بر روی این دندان ها اعمال کنند.آنها دریافتند که 
ایجاد حالتی مشابه با جویدن برای دندان ها، به مینای آنها آسیب بیشتری زده و به 
طور کلی جویدن غذا به دلیل سایش دندانی، آسیب بیشتری نسبت به عمل گاز 
زدن به دندان ها وارد می کند. دلیل این امر این است که در سایش دندانی، ترکیبات 
شیمیایی که کریستالیت های هیدروکسی آپاتیت را به یکدیگر متصل می کند، 
شکسته شده و موجب جدا شدن این کریستالیت ها از یکدیگر و تغییر شکل و خرد 
شدن آنها می شود.تا به امروز ما اطلاعات دقیقی از نحوه واکنش دندان ها از میزان 
فشاری که به آنها اعمال می شود نداشتیم اما در این پژوهش محققان قادر بودند تا 
پیوندهای واقعی نانوشیمی بین کریستالیت ها را بررسی کنند.به گفته این تیم، تصاویر 
و مقیاس های به دست آمده می توانند در زمینه های مختلف از جمله دندانپزشکی، 
زیست شناسی تکاملی و زیست پزشکی استفاده شوند.در نهایت، این یافته ها می تواند 

به ما در جهت انتخاب رژیم های غذایی برای دندان هایمان کمک کند.

در نمایشگاه اتومبیل توکیو از طرح اولیه خودرویی 
رونمایی شده که بخش بیرونی آن مملو از ایربگ های 
مختلف است تا تاثیر ناشی از ضربه به خودرو را جذب 
اولیه  از طرح   Toyoda Gosei ژاپنی کنند. شرکت 

خودرویی عجیب رونمایی کرده است.
یک  از  توکیو  اتومبیل  نمایشگاه  در  شرکت  این 
خودروی dent proof به نام Flesby II رونمایی کرده 
که بخش خارجی آن مملو از ایربگ هایی است که 

منقبض و منبسط می شوند.
به گفته این خودروساز، طرح مذکور با استفاده از  
نوعی لاستیک ساخته می شود که شکل آن تعییر 

می کند. پنل های بدنه Flesby II با نوعی لاستیک 
نرم پوشیده شده اند که می توانند تاثیر ناشی از ضربه 
به خودرو را جذب کنند. تاکاشی ایشیکاوا مدیر عامل 
شرکت تولید کننده می گوید: ما در فضای خارجی 
خودرو از ایربگ استفاده کردیم. بخش های خارجی 
کند.  محافظت  کامل  طور  به  را  سپر  مانند  خودرو 
انقباض و انبساط ایربگ های لاستیکی شبیه فرایند 
تنفس است. جالب آنکه چراغ های ال ای دی خودرو 
نیز با همین لاستیک پوشیده شده اند.  این خودرو 
اما شرکت تولید  اولیه است  هنوز  در مرحله طرح 
کننده تخمین می زند تا 2030 میلادی ساخته شود.

"جویدن" با دندان های ما چه می کند؟

طرح اولیه خودرویی که ضربه گیر خارجی دارد!

"انار" یک مبارز حرفه ای 
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رئیس مرکز فناوری اطلاعات و رسانه های دیجیتال 
وزارت ارشاد و فرهنگ اسلامی با بیان این که طرح 
راستای  در  الکترونیکی  بسترهای  به  شامد  اعطای 
هویت دهی به محتوا های دیجیتالی است، گفت: تا 
کنون موفق به شناسایی، سازماندهی و اعطای شناسه 
الکترونیک شامد به 69 هزار سایت و 17 هزار کانال 

تلگرامی شده ایم
سید مرتضی موسویان صبح  دیروز در دیدار با مدیر 
اگر بخواهیم  حوزه های علمیه خواهران اظهار کرد:  
برای فضای مدیریت ناپذیر مجازی برنامه ریزی کرده 
و آسیب های آن را مدیریت کنیم، باید فضایی بومی 

ایجاد کنیم.
وی با اشاره به اینکه اقدامات مناسبی توسط وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در راستای بهینه سازی فضای 
مجازی انجام شده است، افزود: در راستای بومی سازی 
و کنترل و مدیریت صحیح فضای مجازی، اقدام به 
اعطای شناسه الکترونیک محتوای دیجیتال »شامد« به 

بسترهای اکترونیکی با توجه به محتوای آن ها کردیم.
به  شامد  اعطای  طرح  این که  بیان  با  موسویان 
به  هویت دهی  راستای  در  الکترونیکی  بسترهای 
محتوا های دیجیتالی است، گفت:  تا کنون موفق به 
شناسایی، سازماندهی و اعطای شناسه الکترونیک شامد 

به 69 هزار سایت و 17 هزار کانال تلگرامی شده ایم.
رئیس مرکز فناوری اطلاعات و رسانه های دیجیتال 
وزارت ارشاد و فرهنگ اسلامی، اظهار کرد:  تاکنون 
شناسه  دارای  موبایل  کاربردی  نرم افزار  هزار   130
الکترونیکی شده اند؛ در همین راستا هماهنگی های لازم 
با 9 فروشگاه نرم افزاری فعال نیز صورت گرفته است 
تا مجهز به شامد شوند و همچنین 16 بند محتوایی 
تدوین شده است و هر شخصی که بخواهد بستر و 
محتوای خود را نشان دار کند، ملزم به اجرای و رعایت 

آن است.
وی با بیان اینکه همه کانال های بالای پنج هزارنفر، 
بدون نشان، غیر قانونی هستند، خاطرنشان کرد:  همه 
این بسترها موظف اند که دارای شناسه الکترونیکی 
شوند. البته باید زیرساخت های قانونی لازم برای اجرای 

این طرح توسط مسؤولان فراهم شود.
رئیس مرکز فناوری اطلاعات و رسانه های دیجیتال 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: در راستای 
اجرایی کردن شامد طرحی را پیگیری می کنیم که 
هسته اصلی آن را ممیزین دارای سطح سه حوزه 
تشکیل می دهند که بسترهای الکترونیکی را با توجه به 

حلقه اتصالی به مردم، رصد و گزارش می کنند.
وی با اشاره به اینکه فضای مجازی دارای محتوای 
مفید و سالم و همچنین محتوای ناسالم می باشد، بیان 
کرد:  فضای مجازی بخش عظیمی از وقت مردم را به 

خود اختصاص داده و جامعه نیز باید برای بهینه سازی 
استفاده از این فضا پایش و رصد داشته باشد.

به  باتوجه  داد:   ادامه  ،موسویان  فارس  گزارش  به 
از  پیش  دوران  در  در  فرزندان  بالای  تاثیرپذیری 
دبستان و دبستان، آموزش و پرورش باید دقت ویژه ای 
در فرهنگ سازی در این سنین داشته باشد  چراکه 

فرهنگ سازی در سنین بالا به مراتب سخت تر است.
رئیس مرکز فناوری اطلاعات و رسانه های دیجیتال 
وزارت ارشاد و فرهنگ اسلامی، با اشاره به اینکه طلاب  
حوزه های علمیه خواهران در عرصه مسائل فرهنگی 
مرتبط به خانواده فعال هستند، گفت:  فرهنگ سازی در 
خانوده ها برای استفاده مناسب از فضای مجازی مسئله 
دشواری است و و این امر با همکاری وزارت ارشاد و 
فرهنگ اسلامی و حوزه های علمیه خواهران میسر 

خواهد شد.

رئیس مرکز فناوری اطلاعات و رسانه های دیجیتال وزارت ارشاد مطرح کرد

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم خبردادسازماندهی و شناسایی 69 هزار سایت و 17 هزار کانال تلگرامی

آغاز واگذاری فاز دوم زمین واحدهای 
کارگاهی شهرک صنعتی ثامن الائمه)ع(

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم، از آغاز واگذاری زمین های فاز دوم 
قطعات واحدهای کارگاهی شهرك صنعتی ثامن الائمه)ع(  در هفته جاری خبر داد.

امیر طیبی نژاد در این رابطه اظهارداشت: فاز نخست واگذاری زمین 540 متر مربعی 
ویژه قطعات واحدهای کارگاهی شهرك صنعتی ثامن الائمه)ع( در 15 روز گذشته به 
اجرا گذاشته شده بود که با توجه به استقبال مناسب سرمایه گذاران و همکاری اتحادیه 

درودگران، به متقاضیان واگذار شد.
وی با بیان اینکه در فاز نخست 13 قطعه زمین اماده سازی شده بود تصریح کرد: در 
فاز دوم نیز 24 قطعه زمین 600 متری آماده سازی شده است که به متقاضیان صنعت 
درودگری و فعالان کارگاه های چوب استان طی هفته جاری واگذار می شود. طیبی 
نژاد هدف از این واگذاری را تسهیل در راه اندازی واحدهای صنایع کوچك عنوان کرد و 
افزود: بدنبال این هستیم تا با ایجاد زمینه های مناسب متقاضیان شرایط حضور مناسب 
سرمایه گذاران را در شهرك های صنعتی فراهم کنیم زیرا این اقدام کمك به افرادی است 
که توان مالی و امکان احداث واحد صنعتی بزرگ را ندارند. وی با بیان اینکه برای تامین 
نظر متقاضیان، این شرکت در گذشته اقدام به ساخت واحدهای کارگاهی با متراژ پایین 
نیز در این شهرك کرده است اضافه کرد: در حال حاضر در شهرك صنعتی ثامن الائمه)ع( 
امکان واگذاری زمین با متراژ بالا، واحدکارگاهی ساخته شده و آماده و همچنین زمین با 
قطعات زیر 1000 متر ویژه ساخت واحدهای کارگاهی به متقاضیان و سرمایه گذار در این 

شهرك صنعتی واگذار می شود.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم فراهم شدن تنوع واگذاری ها به سرمایه 
گذاران را در تداوم تنفیذ بخشی از اختیارات سازمان صنایع کوچك به شرکت های استانی 
ارزیابی کرد و بیان داشت: خوشبختانه در سال جاری و در راستای اجرای اقتصاد مقاومتی 
و تسریع در توسعه صنعت استان و رونق تولید و اشتغال بخشی از وظایف سازمانی به 
این شرکت واگذار شده است که می توان از آنها برای تنوع بخشی در ارائه خدمات به 
تولیدکنندگان بهره برد. وی ادامه داد: متقاضیان می توانند برای پیش خرید به واحد 

متقاضیان شرکت شهرکهای صنعتی استان قم مراجعه نمایند.
گفتنی است پیش از این مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم در مهر ماه سال 
جاری اعلام کرده بود؛ با توجه به استقبال و نیاز سرمایه گذاران؛ با ایجاد زیرساخت های 
لازم، واگذاری قطعات بیشتری در دستور کار قرار گرفته است که امیدواریم در کمتر از یك 
ماه با تلاش مجموعه معاونت فنی شرکت شهرك های صنعتی، در فاز بعدی تعداد بیشتری 
زمین کارگاهی در اختیار فعالان خوشه کسب و کار مبلمان و درودگری استان قرار گیرد.

مدیرکل امور بیمه های مرکز خدمات کشور:

بیش از 100 هزار طلبه  ازبیمه تامین اجتماعی 
برخوردار هستند 

مدیرکل امور بیمه های مرکز خدمات حوزه های علمیه کشور گفت:سازمان تامین 
اجتماعی با تمام توان سعی در ارائه مطلوب خدمات بیمه ای و درمانی دارد و طلاب نیز از 

خدمات رسانی این سازمان رضایت دارند.
حجت الاسلام محمدحسین عدالت در دیدار با مدیرکل تامین اجتماعی قم با ابراز 
رضایت از خدمات رسانی تامین اجتماعی گفت:بیش از 100 هزار طلبه در سراسر کشور 
از بیمه تامین اجتماعی برخوردار هستند که حدود 38 هزار تن از طلاب در استان قم 
سکونت دارند. وی مرکز خدمات حوزه های علمیه را یکی از بزرگترین شرکای اجتماعی و 
کارفرمایان سازمان تامین اجتماعی برشمرد و تصریح کرد:تعامل فی مابین مرکز خدمات 

و سازمان تامین اجتماعی می تواند منشا اثرات خوبی در جامعه باشد.
حجت الاسلام عدالت با بیان این که اکثر مخاطبان سازمان تامین اجتماعی افراد آسیب 
پذیر جامعه هستند خاطرنشان ساخت:خدمت به مردم و بویژه قشر محروم و آسیب پذیر 

از اجر بالایی در نزد خداوند متعال برخوردار است. 
در ابتدای این دیدار مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت: قم به فرموده رهبر معظم انقلاب 
اسلامی خاستگاه اصلی انقلاب و نظام مقدس اسلامی است و ما مسئولان وظیفه داریم 

به ساکنان ، مجاوران و زائران حضرت معصومه س بهترین خدمت ممکن را ارائه کنیم.
علی اصغر دادخواه افزود:سازمان تامین اجتماعی ملجا و پناه قشر ضعیف بوده و خدمت 
به این عزیزان را افتخار خود می داند وی ادامه داد: مرکز خدمات حوزه های علمیه یکی از 
بهترین شرکای اجتماعی و کارفرمایان تامین اجتماعی است و خدمت به طلاب علوم دینی 
برای کارکنان تامین اجتماعی یک فرصت طلایی است. در این دیدار مدیر مرکز خدمات 

حوزه علمیه استان و معاون سلامت و بیمه ای وی نیز حضور داشتند.

همزمان با سراسر کشور

انتخابات شورای هیئت های مذهبی در قم 
برگزار شد

پنجمین دوره انتخابات شورای هیئت های مذهبی استان قم در 5 حوزه انتخابیه این 
استان برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم، انتخابات شورای هیئت های 
مذهبی روز جمعه 5 آبان همزمان با سراسر کشور در شهرستان قم و شهرهای کهک، 
جعفریه، دستجرد و قنوات برگزار شد. در انتخابات شورای هیئت های مذهبی شهرستان 
قم جواد اشعری، سیدمحمدجواد آل احمد، حسن مالکی نژاد، حسینعلی بزرگ قمی، 
محمود هوشنگی دلیرپور، مهدی نیک زاد، مرتضی وافی، حسن رونده، علیرضا حضرتی، 

حسن آمره ئی و علی محمد زارع به عنوان 11 عضو اصلی انتخاب شدند.
محمود خسروی، مهدی رشیدی ابرقوئی و مهدی محمدی زاده نیز با رأی مسئولان 
هیئت های مذهبی به عنوان اعضای علی البدل انتخابات شورای هیئت های مذهبی 
شهرستان قم انتخاب شدند. در بخش کهک نیز علی سیرجانی، سید محمد موسوی، 
محمد محمدخانی، رضا زینلی و محمدرضا تهران به عنوان اعضای اصلی و سیدمحمد 

آقامیرحسینی به عنوان عضو علی البدل بیشترین آرا را کسب کردند.
در بخش خلجستان نورالله رمضانی، علیرضا سلمانی، ابوالفضل فراهانی و بشیر شاه 
جمالی به عنوان اعضای اصلی و محمدرضا ابراهیمی و مسعود سلمانی به عنوان اعضای 
علی البدل انتخاب شدند. در بخش جعفرآباد احمد صفری، سیدکمال موسوی، رضا 
چراغی، حسن عروجی و دانیال رستمی به عنوان اعضای اصلی و حسین رنجبر به عنوان 
عضو علی البدل بیشترین آرا را کسب کردند. در بخش مرکزی محمدتقی زینی وند، علی 
سعادت خوشرو، ابوالفضل عرب خراسانی، حسین نادری و عباس دهکار به عنوان اعضای 
اصلی و داود خلج به عنوان عضو علی البدل انتخاب شدند. این افراد به مدت 4 سال در 

شورای هیئت های مذهبی فعالیت خواهند داشت.

مدیر موسسه فروغ تمدن کویر اعلام کرد 

پاک سازی کاروانسرای تاریخی محمدآباد قم 
مدیر موسسه فروغ تمدن کویر گفت: دانش آموختگان این موسسه گردشگری به 

پاک سازی کاروانسرای تاریخی محمد آباد اقدام کردند.
معصومه عسگری اعلام این خبر گفت: در حاشیه کارگاه آموزشی»آشنایی با جاده ری 
باستان«، کاروانسرای سنگی محمد آباد قم با حضور 22 نفر از دانش آموختگان این 
موسسه پاکسازی شد. وی ادامه داد: این موسسه در تمامی بازدیدهای آموزشی، به منظور 
فرهنگ سازی در حفاظت از میراث فرهنگی و نهادینه شدن این عمل، به پاکسازی و جمع 

آوری زباله در اماکن تاریخی مبادرت می کند.
وی  افزود: وجود زباله در محوطه های تاریخی آزاردهنده است در این راستا شاید بهتر 
باشد، نگاه به مقوله نظافت آثار تاریخی عوض شود و دستگاه های ذیربط با برگزاری دوره 

های آموزشی به فرهنگ سازی شهروندان اقدام نمایند.
این فعال گردشگری گفت: شهر قم سابقه درخشانی در تاریخ اسلام دارد و با کثرت 
اماکن مذهبی به عنوان محور گردشگری کشور شناخته می شود و ترویج فرهنگ حفظ و 

حراست از میراث تاریخی باید جزء اولویت های آموزشی قرار گیرد.
عسگری ادامه داد: کاروانسرای سنگی محمد آباد در مسیر جاده بزرگ خراسان که شمال 
شرق ایران را به جنوب غرب پیوند می داد، واقع است. این کاروانسرا به شکل چهار ایوانی 
با حصارهای عظیم سنگی و هشت برج دیده بانی و مستحکم از سده های پنجم و ششم 
.ـ ق بازمانده است. او گفت: در ساخت کاروانسرا از لاشه سنگ های کوه استفاده شده  ه
است و با مساحت 12610 متر مربع یکی از بناهای باشکوه تاریخی در استان قم به شمار 
می رود که در سال 1377 با شماره 2138 در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است. 

مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم  اعلام کرد

ایجاد 262 فرصت شغلی برای فرزندان شاهد و 
ایثارگر استان قم

مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: طی شش ماهه اول امسال زمینه 
اشتغال برای 262 نفر از خانواده معظم شهدا و ایثارگران فراهم شده است. 

سردار سید جواد هاشمی افزود: این اقدام در راستای ایجاد فرصت های شغلی  از طریق 
آموزش،  ارایه وام،  معرفی به مراکز کاریابی برای فرزندان شاهد و ایثارگر صورت گرفته 
است.  وی اظهار داشت: اگر دیروز مقابله با دشمن و حفظ استقلال کشور، ایثار و شهادت 
در جبهه جنگ تحمیلی بود، امروز کار و تولید ملی و ایجاد اشتغال ادامه همان آرمانها و 
حفظ دستاوردها است.  وی اضافه کرد: معرفی به مراکز کاریابی 133 نفر،  آموزش فنی 
و حرفه ای 63 نفر، کارورزی 36نفر، معرفی به  صندوق و ارایه وام از منابع داخلی 30 نفر 
می باشد.  سردار هاشمی ادامه داد: از سال 92 تا 95، بیش از سه هزار فرصت شغلی برای 
جامعه ایثارگری قم در قالب پرداخت وام خود اشتغالی، مشاغل خانگی، وام کارآفرینی، 
کارورزی، ارائه آموزش های فنی و حرفه ای، مشاوره شغلی و معرفی به سازمان ها برای 

جذب در قالب سهمیه ایثارگری، فراهم شده است.

معاون فرهنگی اجتماعی سازمان اوقاف گفت: با توجه به اینکه حضرت علی بن 
جعفر)ع( فرزند بلافصل امام معصوم)ع( هستند، بارگاه ایشان باید به قطب زیارتی 

در قم تبدیل شود. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، حجت الاسلام 
والمسلمین احمد شرفخانی در جلسه بررسی مشکلات حرم حضرت علی بن 
جعفر)ع( با اشاره به لزوم فضاسازی مناسب در بقاع متبرکه برای ارتقاء کمی و کیفی 
مسئله زیارت اظهار کرد: بررسی های میدانی در این زمینه امری ضروری است و 

نمی توان از پشت میز و در جلسات، برای این منظور تصمیم گیری کرد.
وی افزود: نسبت به قبور مطهر شهدا در جوار بقاع متبرکه و نیز قبور والدین آنها، 
وظیفه سنگینی دارد و این دینی است که بر دوش یکایک مسؤولان اوقاف گذاشته 

شده است.
معاون فرهنگی اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه ریاست سازمان 
هم در این زمینه دغدغه های جدی دارد گفت: حجت الاسلام والمسلمین محمدی بر 

اجرای کامل طرح های جامع توسعه بقاع متبرکه و تسریع در آنها تأکید دارد.
وی ادامه داد: ظرفیت قبور آستان مقدس امامزاده علی بن جعفر)ع( تا چند سال 

دیگر به اتمام می رسد و البته علاقه مردم و خانواده شهدا برای دفن اموات در این 
مکان، به خاطر وجود این امامزاده واجب التعظیم است.

شرفخانی عنوان کرد: برای اجرای طرح های عمرانی در بقاع متبرکه، باید تعامل 
بیشتری میان اوقاف و سایر نهادهای مسؤول از جمله سازمان میراث فرهنگی وجود 
داشته باشد. معاون فرهنگی اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه با اشاره به آغاز 
اجرای طرح جامع آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( گفت: این طرح با همکاری 

مدیریت استان و شهرداری در حال انجام است.
وی ادامه داد: طرح جامع آستان مقدس امامزاده علی بن جعفر)ع( با محوریت بقعه 

متبرکه ایشان باید به نحو احسن اجرایی شود.
شرفخانی با بیان اینکه لازم است شبستانی بزرگ و جامع برای این حرم مطهر 
ساخته شود خاطرنشان کرد: بارگاه حضرت علی بن جعفر)ع( باید به قطب سوم یا 

چهارم زیارتی قم تبدیل شود چرا که ایشان فرزند بلافصل امام معصوم)ع( هستند.
معاون فرهنگی اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه با اشاره به شخصیت ارزنده 
امامزاده علی بن جعفر)ع( گفت: بر این اساس باید بارگاه نورانی ایشان هم به مرکزی 

برای نشر معارف شیعی تبدیل شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز خبر داد

احداث بوستان ۴00 هکتاری مرجعیت 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث بوستان 400 هکتاری 

مرجعیت در بلوار آیت الله بروجردی محدوده کوه دوبرادران در سال جاری خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به آخرین اقدامات سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم در 
زمینه توسعه بوستان ها و پارک ها شهری اظهار کرد: با توسعه معابری چون بلوار آیت الله 
بروجردی ظرفیت های بسیار خوبی برای ایجاد بوستان های جنگلی در شهر ایجاد شده و 
در همین زمینه برنامه هایی را در دستور کار داریم. وی از  کاشت و احداث بوستان 400 
هکتاری مرجعیت در بلوار آیت الله بروجردی در محدوده کوه دوبرادران خبر داد و اظهار 
کرد: این بوستان به وسعت 400 هکتار در مجاورت بلوار آیت الله بروجردی و پشت کوه 
دو برادران قرار گرفته که امسال عملیات کاشت درختان آن انجام می شود. مدیرعامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تکمیل درختکاری بوستان زائر و شروع 
عملیات عمرانی آن روبروی کوه دو برادران را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: این پروژه 
با اعتبار 6 میلیارد و 300 میلیون تومان در دستور کار شهرداری است.  وی از اختصاص 
سه میلیارد تومان اعتبار برای بهسازی و عملیات عمرانی بوستان خضر نبی خبر داد و 
افزود: این بوستان به وسعت 40 هکتار در نظر گرفته شده که کاشت درختان این منطقه 
تمام شده و بحث عمرانی آن باقی مانده است.  جوادیان خاطرنشان کرد: کاشت درختان 
بوستان شهدای گمنام در دامنه کوه خضر نبی نیز تکمیل شده و عملیات عمرانی این 

بوستان پس از ارائه طرح انجام می شود.

شهردار منطقه 6 قم مطرح کرد

دعوت از سرمایه گذاران برای تقویت و توسعه 
شهر قم

شهردار منطقه 6 قم گفت: سیاست هاي منطقه 6 هم راستا با اهداف عالي معاونت 
سرمایه گذاري شهرداري قم است و این منطقه با تمام توان از سرمایه گذاران پشتیباني 

و حمایت خواهد کرد.
علي حاتمي فرد اظهار کرد: شهرداري منطقه 6 با تمام توان در راستاي کمک به 
سرمایه گذاران سطح منطقه تلاش خواهد کرد. وي با بیان اینکه همکاري سرمایه گذاران 
بخش خصوصي در تسریع اجراي پروژه هاي شهري مؤثر است، گفت: قصد داریم با 
دعوت از صاحبان سرمایه علاوه بر تقویت و توسعه شهري در تأمین نیازهاي شهر 
اقدام کنیم. شهردار منطقه 6  قم با اشاره به اینکه بستر و تمهیدات لازم براي 
مشارکت سرمایه گذاران در منطقه فراهم شده است، افزود: به منظور اجراي پروژه هاي 
سرمایه گذاري آماده همکاري با سرمایه گذاران هستیم. وي با بیان اینکه فرصت هاي 
اقتصادي و ویژگي هاي سرمایه گذاري در شهر وجود دارد، افزود: شهر قم به دلیل دارا 
بودن موقعیت جغرافیایي مناسب و دسترسي به راه هاي ارتباطي ظرفیت هاي فراواني 
براي سرمایه گذاري دارد. حاتمي فرد همچنین به تکریم جایگاه سرمایه گذاران توسط 
مدیریت شهری قم طي سال هاي گذشته اشاره کرد و گفت: شهرداري و شوراي 
اسلامي شهر قم همواره دست سرمایه گذاران را براي همکاري و مشارکت در قم را 
مي فشارد و از کساني که براي عمران و آباداني شهر تلاش مي کنند، قدرداني مي کند. 
وي خاطرنشان کرد: مالکان زمین هاي با ابعاد بزرگ با دسترسي مناسب مي توانند در 
طرح هاي سرمایه گذاري با شهرداري اقدام کنند بنابراین از مالکان در صورت تمایل 
دعوت به همکاري مي کنیم. شهردار منطقه 6  قم صنعت گردشگري و به ویژه توریسم 
مذهبي را مهمترین عامل مؤثر بر وضع اقتصادي و سرمایه گذاري استان قم ذکر کرد و 
افزود: دلیل آن وجود حرم مطهر فاطمه معصومه)س( و مسجد جمکران و حوزه علمیه 
قم در این استان است که در تمام فصول سال، پذیراي زائران بسیاري از نقاط مختلف 
ایران و سایر کشورها است که بدون تردید این امر سبب رونق بازار کار و خدمات و در 
نتیجه سرمایه گذاري در این شهر شده است. وي سیاست هاي این منطقه را هم راستا 
با اهداف عالي معاونت سرمایه گذاري شهرداري قم خواند و افزود: شهرداري منطقه 6 با 

تمام توان از سرمایه گذاران پشتیباني و حمایت خواهد کرد.

درهمایش صنعت استان قم  صورت گرفت

تجلیل از چهره ماندگاری معماری ایران در قم 
در همایش صنعت استان قم از محمد گلیار به عنوان چهره ماندگار معماری ایران 

تجلیل شد. 
همایش صنعت استان قم ظهر دیروز با حضور حسن صبوری مدیرکل راه و شهرسازی 
استان و سید مجتبی سبحانی ثابت عضو شورای اسلامی شهر قم در سینما ونوس برگزار 
شد. میثم اشعریین کارشناس ارشد کارآفرینی در ابتدای این مراسم با اشاره به مشکلات 
موجود در راه توسعه صنعت ساختمان اظهار کرد: بزرگترین مشکل در زمینه توسعه این 
صنعت آموزش است، ما نباید برای توسعه دست به آزمون و خطا بزنیم، اما متاسفانه این 
مسئله را هنوز هم در صنعت ساختمان شاهد هستیم. وی ادامه داد: باید کارها در صنعت 
ساختمان برون سپاری و به افراد متخصص اعتماد شود، هم اکنون کار فروش منازل 
توسط مشاورین املاک صورت می گیرد که آن ها آموزش خاصی را در زمینه مهندسی 
فروش ندیدند. حسن صبوری مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در ادامه این همایش به 
ایراد سخن پرداخت و گفت: طی سال های اخیر شاهد رکود در صنعت ساختمان بودیم 
و امیدواریم با تمهیدات صورت گرفته رونق دوباره را در این صنعت شاهد باشیم، باید 
به دنبال این باشیم که بحث استانداردسازی را در زمینه مصرف انرژی در ساختمان ها 
پیگیری کنیم. وی افزود: با تدوین دستورالعمل های مصرف انرژی در ساختمان ها، میزان 
مصرف انرژی در یک ساختمان در تعیین قیمت آن تاثیر خواهد گذاشت، البته این 
دستورالعمل برای ساختمان های در دست احداث است. در بخش دیگری از همایش 
از محمد گلیار پدر مقرنس ایران به عنوان چهره ماندگاری معماری کشور تجلیل شد، 
تقدیر از کیوان طاهریان سازنده برتر کشور در سال 95 نیز بخش دیگری از همایش بود.

در کارنامه محمد گلیار طراحی سرداب محل غیبت امام زمان)عج( در شهر سامرا، 
طراحی نما و فضای صحن حرم مطهر امام کاظم)ع(، طراحی و نظارت بر توسعه و 
تعریض اطراف ضریح حضرت معصومه)س( و طراحی گره زیر سقف ضریح مطهر امام 
حسین)ع( به چشم می خورد.آخرین بخش این همایش رونمایی از کتاب ستاره سازان 

به عنوان کتاب جامع صنعت ساختمان استان قم بود.

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم اعلام کرد

وجود ۵0 طرح نیمه تمام در حوزه گردشگری در قم 
 مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت: حدود 50 طرح 
نیمه تمام در حوزه گردشگری در قم وجود دارد که با افتتاح آن بیش 8هزار تخت به 

ظرفیت تخت های اقامتی قم افزوده می شود. 
عیسی رضایی با اشاره به اهمیت توجه به گردشگری در اجرایی اقتصاد مقاومتی اظهار 
داشت: محور توسعه استان قم طبق سیاست های اقتصاد مقاومتی موضوع گردشگری 
در نظر گرفته شده است. وی با بیان اینکه تنها نیم درصد اعتبارات استانی صرف موضوع 
گردشگری می شود، ابراز کرد: استان قم در حال حاضر دارای 110 هتل، هتل آپارتمان، 
مهمان پذیر و 150 خانه مسافر است که با توجه به حضور گردشگران بی شمار از 
داخل و خارج کشور این تعداد تخت باید افزایش پیدا کند. مدیرکل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری استان قم یکی از دغدغه ها در زمینه گردشگری در استان را 
افزایش ماندگاری مسافر و زائر دانست و گفت: حضور سالانه 20 میلیون مسافر و زائر 
فرصت مناسبی برای تحریک اقتصادی در استان بوده که در این زمینه ایجاد هتل و 
هتل آپارتمان می تواند نقش برجسته ای در این مهم داشته باشد. وی با تأکید بر اینکه 
دو هتل عملیات اجرایی آن آغازشده است، تصریح کرد: حدود 50 طرح نیمه تمام در 
حوزه گردشگری در قم وجود دارد که با افتتاح آن بیش هشت هزار تخت به ظرفیت 
تخت های اقامتی قم افزوده می شود. رضایی حضور سالانه 5 میلیون زائر خارجی به 
کشور را مدنظر قرار داد و افزود: بیش از نیمی از این افراد به شهرهای زیارتی و سیاحتی 
مشهد، قم و شیراز سفر می کنند که سالانه درآمدی بیش از هشت میلیاردی برای کشور 

دارد، که این موضوع نشان از اهمیت توجه به موضوع گردشگری را نشان می دهد.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم:

۵۵ دستگاه اتوبوس درون شهری از قم به مرز 
مهران اعزام می شود

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم اعلام کرد: سازمان اتوبوسرانی همچون 
سنوات گذشته جهت خدمات رسانی به زائرین اربعین حسینی 55 دستگاه اتوبوس با 
عنوان کاروان حضرت معصومه)س( به مرز مهران اعزام خواهد کرد. به گزارش شهرنیوز، 
حسین مومنی موحد با اشاره به اعزام اتوبوس به مرز مهران، بیان داشت: این اتوبوسها 
از روز دوشنبه هشتم آبان ماه از مقابل شهرداری قم به مقصد مهران اعزام می شوند و 
تا 26 آبان زائرین را از پارکینگ ها تا مرز جابجا میکنند. مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی 
شهرداری قم افزود: تست فنی از کلیه اتوبوسها بعمل آمده و کلیه تذکرات جهت رفع 
نقص صادر شده تا در طول مسیر و شهر مهران مشکلی برای آنها پیش نیاید، کاروان 
اعزامی توسط 2 دستگاه واحد گشت و نیروهای ستادی و اتوبوس سیار و اکیپ کامل 
فنی همراهی خواهد شد. مومنی موحد ادامه داد: با توجه به برگزاری مراسمهای ویژه 
اربعین در شهر قم نیز در این ایام کلیه تمهیدات لازم جهت خدمات رسانی پیش بینی 

شده است تا مشکلی جهت سرویس دهی بوجود نیاید.

معاون فرهنگی سازمان اوقاف:

حرم علی بن جعفر)ع( در قم  باید به 
قطب زیارتی تبدیل شود

مدیر تبلیغ و ارتباطات فرهنگی مسجد مقدس 
جمکران بابیان اینکه همایش منجی موعود در روز 
نهم ربیع الاول مصادف با سالروز امامت امام عصر)عج( 
برگزار می شود، گفت: یکی از سیاست های برگزاری 
جمکران  مقدس  مسجد  سوی  از  همایش  این 

وحدت گرایی میان ادیان و مذاهب است. 
به گزارش روابط عمومی مسجد مقدس جمکران، 
حجت الاسلام محمد نصیری با بیان اینکه فراخوان 
اعلام  موعود  منجی  بین المللی  همایش  مقاله 
شده است، اظهار کرد: این همایش با شعار »السلام 
تدوین  و  و جامع الکلم« طراحی  علی مهدی الامم 

شده است.
وی بااشاره به اینکه امام عصر)عجل الله تعالی فرجه( 
موعود تمامی امت هاست، افزود: برگزاری این همایش 
در روز نهم ربیع الاول برنامه ریزی شده که در این راستا 
اقدام به دریافت مقاله، گردهم آیی اصحاب اندیشه و 
نیز حضور بزرگان ادیان و مذاهب رسمی در ایران 

شده است.
ارتباطات فرهنگی مسجدمقدس  تبلیغ و  مدیر 
جمکران نظرات موجود درخصوص منجی موعود در 
ادیان را مورد بررسی قرار داد و عنوان کرد: تمامی 
ادیان و مذاهب رویکرد معنوی گرا داشته و در مسئله 

عدالت فراگیر جهان به موضوع موعود پرداخته اند.

نصیری ادامه داد: تمامی ادیان حضور منجی را 
به منظور قطع ید قدرت های استکباری و ظلم ستیز 
در دنیا ضروری دانسته و در این راستا برنامه ریزی 
همایش  محورهای  براینکه  تأکید  با  وی  کرده اند. 
برمبنای رویکردهای ادیان و مذاهب برنامه ریزی شده 
است، اظهار کرد: مطالعات تطبیقی منجی موعود 
در ادیان ابراهیمی و غیرابراهیمی، مطالعات تطبیقی 
منجی موعود در فرق و مذاهب اسلامی و مطالعات 
موعودگرایی در عرفان شیعی ازجمله محورهای این 

همایش به شمار می رود.
مدیر تبلیغ و ارتباطات فرهنگی مسجد مقدس 
جمکران با اشاره به دیگر محورهای همایش منجی 
مطالعات  شامل  محورها  سایر  داد:  ادامه  موعود، 
آسیب شناسی موعودگرایی در عصر حاضر، مطالعات 
بین المللی  و  سیاسی  اجتماعی،  فرهنگی،  ابعاد 
موعودگرایی در عصر حاضر و مطالعات موعودگرایی 
ضرورت(  و  روش شناسی  قرآن)مفهوم شناسی،  در 
است. نصیری گفت: یکی از سیاست های برگزاری 
جمکران  مقدس  مسجد  سوی  از  همایش  این 
وحدت گرایی میان ادیان و مذاهب است تا هم اندیشی 
و گفت گو میان ادیان در حوزه موعودگرایی را تحقق 

بخشد.
وی صلح و دیپلماسی فرهنگی را از نیازهای اصلی 

بشریت دانست و ابراز کرد: این همایش از تمامی 
دعوت  دانشجویان  و  پژوهشگران  طلاب،  اساتید، 
به عمل می آورد تا مقالات خود را تا 25 آبان ماه به 

سایت www.jamkaran.ir/monji ارسال کنند.
مدیر تبلیغ و ارتباطات فرهنگی مسجد مقدس 
جمکران بابیان اینکه آثار ارسالی در مرحله داوری 
انتخاب و گزینش می شود، ابراز کرد: آثار برتر به منظور 
ارائه در این همایش انتخاب می شود، همچنین قرار 
است مجموعه ای از نشست ها را در مراکز علمی نظیر 
دانشگاه قم، مرکز تخصصی مهدویت و مسجد مقدس 

جمکران در این راستا برگزار کنیم.
نصیری هدف از برگزاری این نشست ها را تحقق 
اهداف همایش منجی موعود برشمرد و بیان کرد: 
اندیشه  بحث طرح  همایش،  این  اهداف  از جمله 
موعودگرایی به عنوان گفتمان مشترک بین المللی 
و بین الادیانی است، که در این صورت راهبردها و 
راهکارهای اصلی تحقق تمدن واقعی الهی و انسانی 

تبیین و استخراج می شود.
نگاه  نوع  اینکه بررسی  به  اشاره  با  پایان  وی در 
اندیشمندان در این زمینه الزامی و ضروری است، 
خاطرنشان کرد: ترویج سبک زندگی موعود گرایان و 
انتظار پویا باید مورد بررسی قرار گرفته و در این زمینه 

تولید علم شود.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: از یک سال گذشته وزارت راه و 
شهرسازی تلاش کرده است تا وضعیت مصرف انرژی در ساختمان ها استاندارد شود.

حسن صبوری ظهر دیروز در همایش صنعت ساختمان استان قم که در سینما 
ونوس برگزار شد، با اشاره به وضعیت پروژه مسکن مهر اظهار کرد: کسانی که از 
پروژه بهره برداری کردند، جزو اقشار ضعیف بودند البته در استان قم با تلاش های 
دستگاه های اجرایی وضعیت پروژه های مسکن مهر در استان نسبت به استان های 

دیگر بهتر بود. وی ادامه داد: مکان یابی مسکن مهر در شهر قم خوب بود و این پروژه 
در جایی احداث شد که راه دسترسی به آن وجود دارد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم افزود: بحث اصلی در صنعت ساختمان بهره 
وری است و پروژه ها باید به گونه ای احداث شوند که هم سازنده و هم خریدار از آن 
رضایت داشته باشند، از یک سال گذشته وزارت راه و شهرسازی تلاش کرده است 
تا وضعیت مصرف انرژی در ساختمان ها استاندارد شود. صبوری با اشاره به لزوم 
استانداردسازی مصرف انرژی در ساختمان ها اظهار کرد: برای ساختمان ها براساس 
دستورالعمل هیأت دولت، برچسب انرژی تهیه می شود و این اقدام در کاهش مصرف 
انرژی و بهره وری تاثیر خواهد داشت. وی ادامه داد:طی سال های اخیر شاهد رکود 
در صنعت ساختمان بودیم و امیدواریم با تمهیدات صورت گرفته رونق را در این 
صنعت شاهد باشیم، باید به دنبال این باشیم که بحث استانداردسازی را در زمینه 
مصرف انرژی در ساختمان ها پیگیری کنیم. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم 
افزود: با تدوین دستورالعمل های مصرف انرژی در ساختمان ها، میزان مصرف انرژی 
در یک ساختمان در تعیین قیمت آن تاثیر خواهد گذاشت، البته این دستورالعمل 
برای ساختمان های در دست تهیه است. صبوری در پایان با اشاره به ضرورت استفاده 
از تجربیات پیشکسوتان صنعت ساختمان خاطرنشان کرد: هر زمانی که این تجربیات 
را کنار گذاشتیم، ضرر کردیم، باید در صنعت ساختمان به دنبال فناوری های نوین 
باشیم و از تجربیات پروژه های گذشته در این صنعت همچون مسکن مهر برای 

احداث پروژه های آینده استفاده کنیم. 

مدیر تبلیغ و ارتباطات فرهنگی مسجد مقدس جمکران:

همایش بین المللی منجی موعود در مسجد مقدس جمکران برگزار می شود

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم تاکید کرد

ضرورت استانداردسازی مصرف انرژی در ساختمان ها 






